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Commission de l'Énergie, de 
l'Environnement et du Climat 

Commissie voor Energie, Leefmilieu 
en Klimaat 

 

du 

 

MARDI 6 FEVRIER 2024 

 
Après-midi 

 
______ 

 

 

van 

 

DINSDAG 6 FEBRUARI 2024 

 
Namiddag 

 
______ 

 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 14.05 uur en voorgezeten door de heer Christian 
Leysen. 
La réunion publique de commission est ouverte à 14 h 05 et présidée par M. Christian Leysen. 
 
De teksten die in cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uit-
sluitend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 

01 Vraag van Kris Verduyckt aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De Elia-tarieven" (55040882C) 

01 Question de Kris Verduyckt à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les tarifs pratiqués par Elia" 

(55040882C) 
 

01.01  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, bij mij is de 

rode draad vandaag de VREG, die het regelmatig nodig vindt om naar 
buiten te komen met een aantal standpunten. Ik zal het er straks nog-
maals over hebben, want dat verrast mij nog meer. Deze vraag gaat 
echter over de tarieven van Elia, waarover de VREG zich een aantal 
vragen stelde, met name over de kredietrating, temeer omdat de 
Eliagroep ter zake als één geheel wordt bekeken. 
 
Mevrouw de minister, het is een vrij technische aangelegenheid. Ik zal 
daarom gewoon verwijzen naar mijn vragen, om uw opinie daarover te 
kennen en te vragen of u erover zal waken dat de nettarieven eerlijk 
worden doorgerekend. 
 
Geachte mevrouw de minister, in de pers verschenen bedenkingen van 
de Vlaamse regulator VREG over de stijgende transmissienettarieven. 
Ten eerste wordt gesteld dat kredietagentschappen de solvabiliteit van 
Elia Group als geheel bekijken, er wordt dus geen onderscheid ge-
maakt tussen de Duitse activiteiten van 50Hertz en de Belgische acti-
viteiten van ETB. Die kredietscore komt bovendien onder druk te staan 
door grote investeringen in Duitsland. Dat zorgt ervoor dat ook de Bel-
gische poot met hogere financieringskosten geconfronteerd wordt, wat 
tot hogere nettarieven leidt voor de Belgische consumenten. 
 
Ten tweede wordt gesteld dat deze nettarieven ongelijk worden ver-
deeld over de verschillende spanningsniveaus en dat deze ongelijk-
heid met deze nieuwe tarieven nog zou toenemen. De tarieven voor de 
grootindustrie die rechtstreeks op het transmissienet is aangesloten 
zouden namelijk minder sterk stijgen dan voor de verbruikers op het 
distributienet van onder meer Fluvius. 
 
Mijn vragen aan u: 

01.01  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Le régulateur flamand de l'énergie 
(Vlaamse Regulator van de Elektri-
citeits- en Gasmarkt, VREG) a for-
mulé une série d'observations sur 
l'augmentation des tarifs du réseau 
de transport. Ainsi, il fait remarquer 
que la cote de crédit d'Elia Group 
est mise sous pression en raison 
de ses investissements importants 
dans le segment 50 Hertz en Alle-
magne. De ce fait, la branche belge 
du groupe est également confron-
tée à une hausse des coûts de fi-
nancement, ce qui entraîne une 
augmentation des tarifs du réseau 
de transport. En outre, le VREG 
constate que les tarifs de réseau 
sont répartis inégalement au sein 
des différents niveaux de tension. 
Les tarifs applicables à la grande 
industrie, qui est directement con-
nectée au réseau de transport, 
augmenteraient moins fortement 
que ceux applicables aux utilisa-
teurs du réseau de distribution. 
 
Une évaluation de crédit distincte 
de 50 Hertz entraînerait-elle une 
augmentation de la notation de cré-
dit d'Elia et, partant, une diminution 
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Denkt u dat de kredietrating van Elia hoger zou liggen, en dus de fi-
nancieringskosten lager zouden zijn, indien 50Hertz apart beoordeeld 
zou worden?  
Denkt u dat Elia stappen moet ondernemen om de Belgische activitei-
ten af te zonderen van de buitenlandse activiteiten? 
Weet u of de VREG gelijk heeft en de bijkomende netkosten in sterkere 
mate worden doorgerekend aan de laagspanningsgebruiker? Wat is 
daarvoor de verklaring en hoe kijkt u daarnaar?  
Hoe zal u erover waken dat de nettarieven eerlijk worden doorgere-
kend (zowel tussen verschillende landen/bedrijfstakken, alsook tussen 
verschillende netgebruikers)? 
 

des coûts de financement? Elia 
doit-elle séparer les activités 
belges? Les coûts de réseau  
supplémentaires sont-ils en effet 
davantage répercutés sur les utili-
sateurs du réseau basse tension? 
Comment la ministre veillera-t-elle 
à ce que les tarifs de réseau soient 
répercutés équitablement? 
 

01.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Verduyckt, ik dank u 

voor uw vraag, die deze materie naar voren brengt. Het onderwerp van 
uw vraag is met name de nota die de VREG heeft ingediend in de con-
sultatie. De mededeling die ze daarover heeft verspreid, heeft ook aan-
leiding gegeven tot briefwisseling tussen de VREG en de CREG. 
 
De CREG heeft daarover een aantal elementen op papier gezet. De 
CREG heeft ook rechtstreeks gereageerd bij de VREG. De CREG 
heeft mij tevens medegedeeld dat ik die communicatie namens haar 
met u kan delen. 
 
Ik heb een punctueel antwoord op de concrete vragen die u stelt. U 
hebt aangegeven dat de vragen heel technisch zijn, maar dat plaatst 
mij nu in een situatie waarin ik moet antwoorden op een heel techni-
sche vraag die niet is gesteld en die de toeschouwers niet hebben ge-
hoord. 
 
Het eerste aspect gaat over de kredietrating, de beoordeling daarvan 
en de vraag of de Belgische en de Duitse activiteiten samen of apart 
worden bekeken.  
 
Op de vraag of de kredietrating van Elia hoger zou liggen als 50Hertz 
apart zou worden beoordeeld, wil ik enkele correcties aanbrengen. 
Vandaag is immers veeleer het omgekeerde waar. De kredietrating 
voor ETB zou lager liggen als 50Hertz apart zou worden beoordeeld, 
omdat 50Hertz een hogere return on equity mag toepassen van de 
Duitse regulator. Door die samen te leggen met de lagere Belgische 
return on equity komt het gemiddelde iets hoger uit, wat een hogere 
kredietrating oplevert. 
 
Als u dus op dit moment mijn beoordeling vraagt, dan moet ik antwoor-
den dat het scheiden van 50Hertz geen goed idee zou zijn. In dat geval 
zou immers een aantal belangrijke synergieën, zowel operationeel als 
qua financiering, verloren gaan. De CREG geeft aan de VREG ook een 
aantal meer technische elementen. 
 
Uw tweede vraag gaat over wat de VREG heeft aangekaart ten aan-
zien van de CREG. De VREG heeft in het kader van de consultatie 
aangegeven dat de hogere transmissietarieven zouden worden afge-
wenteld op de hoge gebruikers en dat de laagspanningsklanten meer 
zouden betalen. Dat is wat de VREG zegt. Daarover zegt de CREG in 
niet mis te verstane bewoordingen dat dit feitelijk onjuist is: "Wij betreu-
ren voornamelijk dat deze vaststelling feitelijk niet klopt." De CREG 
brengt daarenboven een argumentatie aan die aangeeft waarom het 
feitelijk niet klopt. 
 

01.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: La note du VREG a donné 
lieu à un échange de courriers 
entre le VREG et la CREG.  
 
Si 50 Hertz faisait l'objet d'une éva-
luation distincte, la notation crédit 
d'Elia Transmission Belgium (ETB) 
ne serait pas supérieure mais infé-
rieure. En effet, le régulateur alle-
mand autorise le segment des 
50 Hertz à appliquer un rendement 
sur fonds propres plus élevé. Cet 
élément combiné au rendement 
sur fonds propres plus faible en 
Belgique donne une moyenne lé-
gèrement plus élevée, qui se tra-
duit par une notation crédit plus 
élevée. Distinguer les 50 Hertz 
d'Elia n'est donc pas une bonne 
idée. Cela entraînerait la perte 
d'importantes synergies opération-
nelles et financières.  
 
Le VREG affirme que les clients 
basse tension paient davantage. 
Or, les faits prouvent que cette al-
légation est fausse, selon la 
CREG.  
 
En ce qui concerne la répercussion 
des tarifs de réseau, l'UE a explici-
tement confié la compétence tari-
faire aux régulateurs. Ceux-ci doi-
vent pouvoir fixer les tarifs en toute 
indépendance, mais d'une manière 
non discriminatoire et reflétant les 
coûts. Je soutiens cette méthode, 
car le régulateur n'a pas d'autre in-
térêt que d'envisager la société 
dans son ensemble. 
 
Enfin, j'invite le VREG et la CREG 
à clarifier désormais leurs diver-
gences de vues au sein des or-
ganes de concertation créés à cet 
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Uw laatste vraag is hoe ik erover waak dat de nettarieven eerlijk wor-
den doorgerekend. Hier is het van belang om stil te staan bij de be-
voegdheidsverdeling. Het was de keuze van het Europese niveau in 
de verschillende richtlijnen en verordeningen om de tariefbevoegdheid 
expliciet bij de regulatoren te leggen, daarvan een kernbevoegdheid te 
maken en de regulatoren daarin onafhankelijkheid te geven. De uit-
gangspunten voor de tarieven zijn dat ze non-discriminatoir en kosten-
reflectief moeten zijn. Dat wordt ook in de verordening en de richtlijn 
meegeven. Het komt de regulator toe om dat te beoordelen en de wet-
gever om beleidsrichtsnoeren te geven. 
 
Ik ben persoonlijk van mening dat het wenselijk is dat dit bij een onaf-
hankelijke regulator wordt gelegd. Die heeft immers geen andere be-
langen dan te kijken naar de samenleving als geheel. We weten im-
mers allemaal, ongeacht welke hoedanigheid we hebben, dat er ook 
andere overwegingen zouden kunnen meespelen. Het feit dat de ta-
riefbevoegdheid autonoom en onafhankelijk bij de onafhankelijke regu-
lator zit, is de beste garantie om ervoor te zorgen dat de tarieven niet-
discriminatoir en kostenreflectief zijn. 
 
Voor de kwestie in het algemeen merk ik dat er iets verspreid werd 
door de VREG wat geleid heeft tot een zeer scherpe reactie van de 
CREG. Die zei dat het opzettelijk misplaatst, feitelijk onjuist en onnodig 
alarmerend was. Ik wens vooral beide regulatoren op te roepen om de 
overlegorganen die ze hebben te gebruiken om dergelijke zaken onder 
elkaar te bespreken en verder uit te klaren. 
 

effet.  
 

01.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, misschien had 

ik mijn technische vragen toch beter voorgelezen, voor de collega's. Ik 
zal het antwoord van de CREG echter nog even rustig nalezen. 
 
Ik ben het met u eens dat de manier waarop onze energiemarkt geor-
ganiseerd is goed is, met een onafhankelijke regulator die toeziet op 
de tarieven, maar het blijft wel vreemd om te moeten vaststellen dat 
die onafhankelijke regulatoren daarover met elkaar in de clinch moeten 
gaan. Maar goed, dat ligt ook aan de manier waarop ons land georga-
niseerd is. 
 

01.03  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Je suis d'accord pour considérer 
qu'un régulateur indépendant 
doive superviser les tarifs de ré-
seau, mais il me semble toutefois 
étrange que ces régulateurs indé-
pendants entrent en conflit les uns 
avec les autres à ce sujet. Cela est-
il peut-être lié à la structure de 
notre État?  
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

02 Question de Benoît Piedboeuf à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L’application de la taxation 

sur les surprofits dans le secteur de la biométhanisation" (55041066C) 

02 Vraag van Benoît Piedboeuf aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De toepassing van de over-

winstbelasting in de sector van de biomethaanproductie" (55041066C) 
 

02.01  Benoît Piedboeuf (MR): Madame la ministre, j’ai déjà eu l’oc-

casion de vous interroger sur la taxation des surprofits dans le secteur 
de la biométhanisation, vous aviez souligné que votre administration 
n'enverra pas d'avis d'imposition dans le secteur de la biométhanisa-
tion. Cependant, il me revient que des producteurs de cette filière, des 
PME familiales ont reçu des avis de taxation de la part de l’administra-
tion, avec des montant pouvant dépasser le million d’euros. Ce qui 
rend la situation intenable pour ces entreprises familiales qui risquent 
malheureusement la faillite. Pour les producteurs d'électricité à partir 
de biomasse, la production d'électricité à partir de biométhane est exo-
nérée. Le biométhane visé par loi est produit par les sites de biomé-
thanisation qui produisent toujours du biogaz au départ (biométhane 

02.01  Benoît Piedboeuf (MR): 

Toen ik u vragen stelde over de 
overwinstbelasting in de sector van 
de biomethaanproductie, hebt u 
geantwoord dat uw administratie 
die sector niet zou belasten. Ver-
schillende kmo's kregen echter een 
belastingaanslag van meer dan 
een miljoen euro, waardoor ze 
overkop dreigen te gaan. Voor pro-
ducenten van elektriciteit uit bio-
massa is de productie op basis van 
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+CO2). 
 
Peu importe le degré d'enrichissement en biométhane du gaz, un mo-
teur de cogénération, qui utilise du biogaz pour produire de l'électricité, 
le fait toujours à partir du biométhane, qui est le combustible, et pas du 
CO2. Quelle que soit la situation, c'est toujours le biométhane contenu 
dans le biogaz qui est converti en électricité, il devrait donc y avoir une 
exonération. 
 
L’objectif de la taxation des surprofits, décision européenne, qui s'ins-
crit dans le cadre de la stratégie RePowerEU, avait notamment voca-
tion à favoriser l'autonomie énergétique de l’Union Européenne, qui 
passe par la production d'énergie de manière locale. Ce texte n'a en 
revanche pas vocation à de mettre en péril des entreprises, ce qui est 
le cas aujourd’hui avec la lecture faite par l’administration. 
 
Madame la ministre, avez-vous eu des contacts avec les représentants 
de ce secteur? Quelles réponses pouvez-vous apporter aux entre-
prises concernées? Est-ce qu'au niveau de votre administration, une 
clarification afin de répondre à cette situation est en réflexion? 
 
Je vous remercie de vos réponses. 
 

biomethaan, die geleverd wordt 
door biomethaanproductiesites, 
vrijgesteld. 
 
Een motor met warmte-krachtkop-
peling, die biogas gebruikt om elek-
triciteit op te wekken, draait altijd 
op biomethaan. Daarvoor zou men 
dus een vrijstelling moeten krijgen. 
 
Het doel van de overwinstbelas-
ting, als onderdeel van de REPo-
werEU-strategie, was de energie-
onafhankelijkheid van de EU te be-
vorderen, wat kan bereikt worden 
door lokale energieproductie. Die 
verordening was niet bedoeld om 
bedrijven in moeilijkheden te bren-
gen, wat wel het geval is met de in-
terpretatie die uw administratie er-
aan geeft. 
 
Hebt u contact gehad met verte-
genwoordigers van de sector? Wat 
is uw antwoord aan de betrokken 
bedrijven? Is uw administratie aan 
het bekijken hoe ze deze situatie 
kan ophelderen?  
 

02.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur le président, mon-

sieur Piedboeuf, comme vous le savez, le règlement européen 
2022/1854 énumère les technologies sur lesquelles nous devons ap-
pliquer le plafond sur les prix de l'électricité. Il s'agit des capacités in-
framarginales qui ont engendré des recettes extraordinaires pendant 
la crise énergétique. 
 
Ce règlement explicite dans le point e) de l'article 7.1 que "le plafond 
s'applique sur la vente d'électricité produite à partir de combustibles 
solides ou gazeux issus de la biomasse, à l'exclusion du biométhane". 
Il existe en effet une différence substantielle entre le biogaz et le bio-
méthane, comme vous le soulignez également. 
 
Le biométhane est un produit purifié qui peut être utilisé de manière 
interchangeable avec le méthane d'origine fossile. Ce produit est dis-
tribué aux utilisateurs par le biais des réseaux de distribution. Le biogaz 
est un produit intermédiaire non purifié du processus visant à brûler la 
biomasse et à la transformer en énergie. Il peut parfaitement être utilisé 
pour brûler et produire de l'électricité mais il ne peut pas être injecté tel 
quel, de manière brute, dans le réseau gazier. 
 
Dans notre loi Electricité, on se réfère directement au champ d'appli-
cation du règlement mais si l'entreprise estime qu'une erreur a été 
commise, elle peut toujours saisir le tribunal pour qu'un juge se pro-
nonce sur l'application concrète de la législation par mon administra-
tion. Je répète toutefois que mon administration est bien tenue d'appli-
quer le plafond sur les ventes d'électricité produite à partir de bio-
masse. 
 

02.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: In de Europese verorde-
ning 2022/1854 wordt er verduide-
lijkt dat het prijsplafond van toepas-
sing is op de verkoop van elektrici-
teit die wordt opgewekt uit biomas-
sabrandstoffen met uitzondering 
van biomethaan. Het betreft een 
opwekkingscapaciteit die tijdens de 
energiecrisis buitengewone ont-
vangsten opgeleverd heeft.  
 
Biomethaan is een gezuiverd pro-
duct dat verwisselbaar is met me-
thaan van fossiele oorsprong en 
verdeeld wordt via het distributie-
net. Biogas is daarentegen een 
niet-gezuiverd product dat ontstaat 
tijdens het proces waarbij bio-
massa verbrand en in energie om-
gezet wordt. Ruw onbewerkt bio-
gas kan niet in het gasnet geïnjec-
teerd worden.    
 
Indien een onderneming van oor-
deel is dat ze benadeeld werd, kan 
ze de zaak aan een rechter voor-
leggen, die zich zal uitspreken over 
de toepassing van de wet door mijn 
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Par contre, je vous prie de noter que, pour la biomasse gazeuse ou 
solide, le plafond a été fixé à 180 euros/MWh au lieu de 130 eu-
ros/MWh, ceci en reconnaissance des augmentations de prix des car-
burants en question. 
 
Enfin, j'ajoute que, lors de la rédaction de la loi sur les surprofits, il y a 
eu une concertation élargie avec le secteur sur l'aspect spécifique de 
la biométhanisation. 
 

administratie. Die administratie 
moet het plafond op de verkoop 
van uit biomassa opgewekte elek-
triciteit toepassen. Voor gasvor-
mige of vaste biomassa is het pla-
fond vastgesteld op 180 euro/MWh 
in plaats van 130 euro/MWh.  
 
Toen de wet betreffende de  
overwinsten opgesteld werd, werd 
er met de sector uitgebreid overleg 
gepleegd over dat aspect van de 
biomethaanproductie.    
 

02.03  Benoît Piedboeuf (MR): À mon avis, il y a une erreur d'inter-

prétation de l'administration. En 2023, tous les ministres ont été félici-
ter, notamment la ferme du Faascht, dont je vais vous donner le dos-
sier, pour leur organisation et leur mise en œuvre de l'utilisation de la 
biomasse. La biomasse a produit effectivement du gaz qui a permis de 
produire de l'électricité. Cette entreprise de quinze personnes est un 
cas particulier mais elle a réalisé tous les investissements nécessaires. 
Elle vient de recevoir une facture de 1,5 million d'euros, autrement dit, 
du jour au lendemain, l'entreprise peut fermer ses portes. Je pense 
franchement qu'il y a une erreur d'interprétation sur ce dossier précis. 
Je vous demande, madame la ministre, de bien vouloir le réexaminer 
avec votre administration. Merci. 
 

02.03  Benoît Piedboeuf (MR): De 

Ferme du Faascht heeft de nodige 
investeringen gedaan om bio-
massa te gebruiken. Ze heeft net 
een factuur van 1,5 miljoen euro 
ontvangen. Er is sprake van een 
misverstand. Ik vraag u dit dossier 
te herbekijken. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

03 Samengevoegde vragen van 

- Nahima Lanjri aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De hervorming van het sociaal tarief ener-
gie" (55041185C) 
- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het sociaal tarief" (55041246C) 

03 Questions jointes de 

- Nahima Lanjri à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La réforme du tarif social énergie" (55041185C) 
- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le tarif social" (55041246C) 
 

03.01  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, opdat het sneller 

zou gaan, verwijs naar mijn schriftelijke vraag. 
 
Sinds 1 juli 2023 werd het uitgebreide sociaal tarief voor energie als 
tijdelijke maatregel stopgezet. U had de opdracht gekregen om een 
hervorming van het sociaal tarief voor energie uit te werken en die her-
vorming zou dan op 1 januari 2024 in werking treden. Jammer genoeg 
is dit niet gelukt. Zoals u weet heeft het huidige sociaal tarief verschil-
lende tekortkomingen. Het is gebaseerd op het “alles of niets" principe 
ofwel heeft iemand er recht op ofwel niet. Er is geen tussenweg. Daar-
naast is de toekenning uitsluitend gekoppeld aan een bepaald statuut. 
Hierdoor vallen mensen die een beperkt inkomen hebben, maar geen 
bijzonder statuut uit de boot. Ten slotte kan het sociaal tarief ook zor-
gen voor inactiviteitsvallen en zal een huishoudelijke afnemer die een 
tegemoetkoming krijgt bijvoorbeeld een leefloon en die aan het werk 
gaat, het sociaal tarief voor energie verliezen. 
 
Onze fractie pleit al geruime tijd voor een hervorming. In maart vorig 
jaar heb ik een resolutie ingediend met voorstellen om het sociaal tarief 
te hervormen. Zo willen wij het sociaal tarief openstellen op basis van 

03.01  Nahima Lanjri (cd&v): De-

puis le 1er juillet 2023, le tarif social 
élargi pour l'énergie, qui était une 
mesure temporaire, est suspendu. 
La ministre avait été chargée d'éla-
borer une réforme du tarif social, 
qui entrerait en vigueur le 1er jan-
vier 2024, mais sans résultat mal-
heureusement. 
 
Quel est l'état de la situation? Dans 
quelle mesure le Parlement peut-il 
jouer un rôle dans les démarches 
qui doivent être entreprises ? 
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een inkomenscriterium met een degressief systeem. Vorige week heb 
ik deze resolutie ook toegelicht in de commissie. 
 
Mijn vragen aan de minister: 
U heeft voor de zomer 2023 aangekondigd dat u werkt aan een voor-
stel om het sociaal tarief te hervormen. Wat is de stand van zaken van 
dit voorstel? Kan u nog eens de grote lijnen toelichten? 
Heeft u over uw voorstel al adviezen ingewonnen bij verschillende sta-
keholders en instanties en zo ja, welke? Heeft u uw voorstel sinds uw 
aankondiging nog aangepast? Zo ja, in welke zin? 
Jammer genoeg heeft u ook al gezegd dat er voorlopig nog geen ak-
koord is in de regering. Ik vind het belangrijk dat we de komende maan-
den, nog stappen kunnen zetten om de hervorming zo goed mogelijk 
voor te bereiden. Welke stappen moeten nog gezet worden? In welke 
mate kan het parlement hierin een rol spelen volgens u? 
 
Ik dank u voor uw antwoord. 
 

03.02  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ook ik verwijs naar 

mijn schriftelijk ingediende vraag. 
 
Mevrouw de minister, zoals u eerder al stelde heeft u een concreet 
voorstel om de hervorming van het sociaal tarief aan te pakken. Dit 
voorstel ligt echter al een zekere tijd op de regeringstafel zonder dat er 
een duidelijke timing is wanneer er een doorbraak te verwachten is. 
Tegelijk liggen er voorstellen in onze commissie om deze en de vol-
gende regering richting te geven in dit dossier. De vraag is alleen of 
het parlement en meer bepaald de meerderheid voldoende openingen 
ziet om het parlement op dit thema te laten werken. 
 
We zien immers ook andere dossiers waar de regering niet uitgeraakt, 
maar waar ook het parlement van de regeringspartijen niet de ruimte 
krijgt om hier knopen door te hakken. Dit zou het zoveelste dossier in 
dat rijtje kunnen zijn. 
 
De vragen zijn dan ook eenvoudig: 
Wat is ondertussen de stand van zaken van de hervorming van het 
sociaal tarief? 
Bent u van mening dat het parlementair initiatief onder de vorm van 
resoluties hier een kans verdient? 
Uw eigen fractie diende een wetsvoorstel om het sociaal tarief te her-
vormen op basis van een ander voorstel dan datgene dat u in de rege-
ring neerlegde. Hoe staat u tegenover dit initiatief? 
 

03.02  Bert Wollants (N-VA): La 

réforme du tarif social constitue l'un 
des dossiers irrésolus par le gou-
vernement. La proposition de la mi-
nistre ne dépasse pas le stade de 
la table du gouvernement. 
 
Où en est-on? Une initiative parle-
mentaire est-elle nécessaire? Que 
pense la ministre de la proposition 
de loi déposée par le groupe Ecolo-
Groen? 

 

03.03 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer de voorzitter, ge-

achte leden, uiteraard heb ik begrip voor de drukke agenda. 
 
Nog maar vorige week wees de Koning Boudewijnstichting er opnieuw 
op dat 1 miljoen mensen een probleem hebben om hun energiefactu-
ren te betalen en dus gevoelig zijn voor energiearmoede. Dat is 20 % 
van de Belgen. En dus dacht ik dat het aangewezen kon zijn om 20 % 
van onze tijd in de commissie daaraan te spenderen. 
 

03.03  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Selon une étude menée 
par la Fondation Roi Baudouin, 
20 % des Belges sont exposés à la 
précarité énergétique. 
 

03.04  Nahima Lanjri (cd&v): Mevrouw de minister, wij hebben hier-

over vorige week ook een uitgebreid debat gehad. Wij willen dat abso-
luut. Maar ik wil vooral dat er oplossingen komen. Ik wil mijn tijd aan u 
afstaan zodat u uitgebreid kunt antwoorden. 
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03.05 Minister Tinne Van der Straeten: Tijdens de begrotingsbespre-

kingen van oktober 2023 hebben wij een voorstel voorgelegd voor een 
hervorming van het sociaal tarief voor elektriciteit, gas en warmte. Dat 
bestaat uit twee elementen. Enerzijds is er een standaard sociaal ener-
gietarief. Anderzijds is er een bijkomende component. 
 
Deze twee elementen zouden dan worden toegekend afhankelijk van 
de categorie waartoe men behoort. Wij hebben voorzien in drie cate-
gorieën, namelijk, ten eerste, de huidige rechthebbenden, op basis van 
de huidige bestaande sociale statuten, ten tweede, de huidige niet-
rechthebbenden met een inkomen beperkt tot 17.500 euro en, ten 
derde, de huidige niet-rechthebbenden met een inkomen tussen 
17.500 en 25.200 euro. 
 
Het voorstel werd echter niet weerhouden tijdens de begrotingsge-
sprekken, vanwege verschillende redenen, met als belangrijkste reden 
dat de voorgestelde hervorming aanzienlijk meer budget zou hebben 
gevraagd. De andere leden van de regering wilden dat budget niet vrij-
maken voor deze hervorming. 
 
Gezien de korte tijd die er mij nog rest in deze legislatuur heb ik mijn 
administratie en mijn eigen team de opdracht gegeven om zich te con-
centreren op die dossiers die nog wel een kans van slagen hebben en 
die ook bijdragen aan een hervorming van het sociaal tarief, al is het 
dan op een minder doorgedreven manier. 
 
Momenteel is namelijk het wetgevend proces van het voorontwerp van 
wet tot invoering van een sociaaltariefpremie lopende, alsook een func-
tionele analyse van de databank betreffende het sociaal tarief bij de 
FOD Economie. De bedoeling van de analyse is de huidige databank 
volledig in kaart te brengen en mogelijke pistes tot verbetering te ver-
kennen, zodat de databank gemakkelijk aanpasbaar zou zijn wanneer 
een doorgedreven hervorming wel groen licht krijgt. 
 
Als de volgende regering wél een akkoord zou vinden over de invoering 
van een getrapt systeem op basis van inkomen, dan staat de IT erach-
ter al klaar. Dan moet er niet meer zes maanden of een jaar gewacht 
worden op de implementatie. 
 
Ik heb mijn voorstel tot hervorming bezorgd aan verschillende partners 
die werken rond het thema energiearmoede. Alleen van la Fédération 
des Services Sociaux heb ik tot op heden enige feedback mogen ont-
vangen. 
 
Zoals verduidelijkt in het antwoord op uw eerste vraag is het voorstel 
niet meer gewijzigd sinds oktober 2023. 
 
De stap die eerst en vooral moet worden gezet, is dat iedereen tot het 
besef komt dat we in dit land in de eerste plaats meer zullen moeten 
samenwerken en in de tweede plaats daarvoor ook de nodige budget-
ten zullen moeten vrijmaken, als we de keuze leave no one behind van 
de Europese Unie met betrekking tot de klimaat- en energietransitie 
willen waarmaken. 
 
Iedereen kan hieraan actief bijdragen door bij zijn eigen achterban de 
ideeën van meer constructieve en complementaire samenwerking, al 
dan niet binnen een samenwerkingsakkoord tussen de verschillende 
entiteiten, en het vrijmaken van de nodige budgetten te verdedigen. 

03.05  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Lors des négociations 
budgétaires d'octobre 2023, nous 
avons soumis une proposition de 
réforme du tarif social pour l'électri-
cité, le gaz et le chauffage, qui 
comprend d'une part un tarif social 
standard en matière d'énergie et, 
d'autre part une composante sup-
plémentaire. L'octroi du tarif social 
dépend de la catégorie à laquelle 
on appartient: les bénéficiaires  
actuels, les personnes qui n'en bé-
néficient pas actuellement et dont 
les revenus sont limités à 
17 500 euros et les personnes qui 
n'en bénéficient pas actuellement 
et dont les revenus sont compris 
entre 17 500 et 25 200 euros. 
Cette proposition n'a toutefois pas 
été retenue, principalement parce 
que cette réforme aurait coûté bien 
plus cher. 
 
Par la suite, j'ai demandé à mon 
administration et à mon équipe, 
pour le peu de temps qu'il nous 
reste durant cette législature, de se 
concentrer sur les dossiers qui ont 
encore une chance d'aboutir. Le 
processus législatif concernant 
l'avant-projet de loi relatif à l'intro-
duction d'une prime liée au tarif so-
cial est en cours. Par ailleurs, une 
analyse fonctionnelle de la base de 
données relative au tarif social est 
réalisée par le SPF Économie. Si le 
prochain gouvernement arrive à 
s'accorder sur un système progres-
sif basé sur les revenus, le sys-
tème informatique nécessaire est 
d'ores et déjà disponible. 
 
J'ai également soumis ma proposi-
tion à plusieurs partenaires travail-
lant sur la question de la précarité 
énergétique, mais je n'ai eu de re-
tour que de la Fédération des Ser-
vices Sociaux. 
 
Chacun doit être conscient du fait 
que le principe européen consis-
tant à "ne laisser personne de côté" 
implique qu'il va falloir coopérer et 
dégager les budgets nécessaires. 
Chacun peut y contribuer active-
ment en convainquant sa base. 
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Die ideeën zouden dan na de verkiezingen in de verschillende regeer-
akkoorden kunnen worden opgenomen. 
 
Twee weken geleden ben ik langsgegaan bij de experts van SAAMO 
om daar federale beleidsvoorstellen met betrekking tot een sociaal 
energiebeleid in ontvangst te nemen. Wat mij vooral is bijgebleven van 
dat bezoek, waarbij ook verschillende personen die leven in armoede 
aanwezig waren, is dat die mensen zich in de steek gelaten voelen. Ze 
hebben het gevoel dat er boven hun hoofden voor hen wordt beslist 
wat wel of niet werkt en wat wel of niet nodig is. Het lijkt mij daarom 
een goede zaak mocht er in deze commissie een hoorzitting worden 
georganiseerd waarbij mensen die in armoede leven zelf aan het 
woord worden gelaten. Ik meen mij trouwens te herinneren, mijnheer 
de voorzitter, dat we dit ook al hebben gedaan aan het begin van de 
legislatuur, toen het ging over de sociale fondsen gas en elektriciteit, 
ten tijde van de covidcrisis. 
 
Ten slotte vermeld ik nog graag dat het voorstel dat de ronde doet over 
de invoering van een beperking van de verbruikte volumes energie 
voor mensen in energiearmoede voor mij onaanvaardbaar is. Ik zal u 
zeggen waarom dat voor mij zo is. Ik verwijs naar het advies nr. 2530 
van de CREG van 16 maart 2022, waarin staat dat de meeste huishou-
dens die van dat sociaal tarief genieten een verbruik hebben dat lager 
ligt dan 3.500 kilowattuur voor elektriciteit en 17.000 kilowattuur voor 
aardgas. 
 
Mensen die in energiearmoede leven, zijn al noodgedwongen spaar-
zaam en hebben al een lagere CO2-afdruk en zien daar niets tegenover 
staan, want in de winter lijden ze kou en in de zomer kunnen ze geen 
verkoeling vinden. Hen een beperking opleggen qua volumes is hen 
simpelweg een extra mes op de keel zetten. 
 
Ook in het kader van de energietransitie denk ik dat een reflectie over 
de evolutie van onze standaardvolumes nodig is. Als er meer elektrici-
teit wordt verbruikt, zal er een hoger elektriciteitsverbruik zijn, maar 
misschien ook wel een lager verbruik van andere vormen van energie. 
 
Mijnheer Wollants, u verwijst naar de parlementaire initiatieven. Er zijn 
inderdaad resoluties en er is een wetsvoorstel van mevrouw Buyst. Ui-
teraard verdienen die een kans. Een breed gedragen en een gedetail-
leerd uitgewerkt voorstel om inactiviteitsvallen te voorkomen en een 
uitgewerkte manier om op snelle wijze het inkomen van mensen te 
kunnen controleren, bijvoorbeeld in de vorm van een vermogenska-
daster, zijn meer dan welkom. 
 
Uit een studie die door het PWC werd uitgevoerd in opdracht van de 
vier energieregulatoren in België, is duidelijk gebleken dat we met de 
uitbreiding van het sociaal tarief naar de categorie verhoogde tege-
moetkoming de Belgische bevolking veel beter hebben kunnen be-
schermen tegen de explosief gestegen energieprijzen dan onze buur-
landen. Het is inderdaad geen doorgedreven hervorming, maar het 
recht op een verhoogde tegemoetkoming is wel een aan een inkomen 
gerelateerd statuut. 
 
Aan de leden van de commissie wil ik nog twee zaken meegeven. Ten 
eerste, een hervorming is noodzakelijk, maar zou op een zeer structu-
rele en interfederale manier moeten plaatsvinden en de nodige bud-

Il y a quinze jours, j'ai reçu des pro-
positions stratégiques relatives à 
une politique sociale en matière 
d'énergie de la part de l'organisa-
tion socio-culturelle SAAMO. J'ai 
également déjà discuté avec des 
personnes vivant dans la pauvreté. 
Elles se sentent abandonnées. Il 
serait donc positif que la commis-
sion de l'Énergie organise une au-
dition au cours de laquelle ces per-
sonnes pourraient s'exprimer. 
 
J'estime inacceptable la  
proposition d'instaurer une limite 
des volumes d'énergie consom-
més pour les personnes en situa-
tion de précarité énergétique. La 
plupart des familles bénéficiant du 
tarif social ont déjà une consom-
mation moindre, sont contraintes 
d'adopter un mode de vie parcimo-
nieux et ont déjà une empreinte 
carbone plus faible. 
 
Il va sans dire que toutes les initia-
tives parlementaires méritent une 
chance. 
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getten moeten hiervoor worden vrijgemaakt. Het probleem van ener-
giearmoede is een gelaagd en complex probleem, dat een zeer gron-
dig debat verdient. Ten tweede, neem de ervaringen van de mensen 
die in energiearmoede leven mee in de voorstellen die hier op tafel 
liggen. Het zijn die praktijkervaringen die het wetgevend werk kunnen 
voeden en verbeteren. 
 

03.06  Nahima Lanjri (cd&v): Mijnheer de voorzitter, vorige week, toen 

wij onze resolutie hebben uiteengezet, hebt u in de commissie gezegd 
dat het goed was aan de minister te vragen of zij nu nog iets kan doen. 
Ik heb toen gezegd dat ik had gehoopt dat we op 1 januari een nieuwe 
hervorming van het sociaal tarief zouden hebben en dat ook mensen 
met een beperkt inkomen daarvan gebruik zouden kunnen maken. Dat 
is om verschillende redenen echter niet gelukt, waaronder ook budget-
taire redenen. 
 
Ik besef dat het voor de verkiezingen niet meer zal lukken om de her-
vorming door te voeren. Met de resolutie wil ik wel dat de pistes die we 
kunnen bewandelen en die kunnen worden voorbereid met het oog op 
die hervorming nu al worden voorbereid, zoals de minister zelf heeft 
aangegeven. Ze is ook al bezig met databanken. Zowel in de piste die 
de minister heeft voorgelegd als in de piste die wij met cd&v hebben 
voorgelegd, zitten een aantal goede elementen die we nu moeten laten 
onderzoeken. 
 
Aangezien er op het niveau van de regering niets meer kan gebeuren, 
stel ik voor dat we de resolutie met de commissie verder bespreken en 
adviezen vragen, mijnheer de voorzitter. 
 
Mijn bedoeling is dat wij het werk al doen, zodat de nieuwe regering, 
zodra ze van start gaat, onmiddellijk die pistes heeft, bijvoorbeeld in-
zake het degressieve karakter van de regeling. De vorige regeling, die 
u hebt voorgesteld, was er één waarbij op een aantal facetten wel en-
kele opmerkingen te geven zijn. Ik vond het bijvoorbeeld niet fair dat 
twee mensen met hetzelfde inkomen, waarbij de ene een bepaald sta-
tuut heeft en de andere niet omdat zij bijvoorbeeld halftijds werkt als 
kassierster, toch een ander tarief betalen. 
 
Ik neem aan dat u wel bereid zult zijn om tot een verfijndere oplossing 
te komen. Dat zijn echter zaken die wij nu al kunnen doen onder-
zoeken, om de verschillende pistes voor te bereiden. Met uw goedkeu-
ring wil ik voorstellen de resolutie verder in deze commissie te behan-
delen, adviezen te vragen en eventueel zelf hoorzittingen te organise-
ren, en dan de resolutie aan te passen aan de hand van de elementen 
die van overal komen. Groen en Ecolo hebben bijvoorbeeld al een 
voorstel. Ik stel voor dat wij de resolutie nog met deze commissie goed-
keuren, zodat de minister minstens tegen de administratie kan zeggen 
dat dit de pistes zijn die onderzocht moeten worden. De volgende re-
gering zal dan, op basis van alles wat onderzocht is door de administra-
tie, de knoop hopelijk snel kunnen doorhakken. Daar moeten wij nu 
echter wel het nodige werk voor doen. 
 
Ik zie u knikken. Daar ben ik blij om. Wij moeten elkaar echt versterken. 
Wij moeten elkaar vinden in dezen om geen tijd te verliezen. Ik ben niet 
naïef, wij zullen nu niet alles kunnen realiseren, maar wij kunnen wel 
nog veel doen en het nu voorbereiden. 
 

03.06  Nahima Lanjri (cd&v): Il ne 

sera malheureusement pas pos-
sible de mettre en œuvre la ré-
forme avant les élections. Ma pro-
position de résolution vise à lister 
quelques possibilités en vue d'une 
réforme ultérieure. Puisque plus 
rien n'est possible au niveau du 
gouvernement, je propose d'exa-
miner cette proposition de résolu-
tion en commission, de solliciter 
des avis et d'organiser des audi-
tions. Le prochain gouvernement 
pourra ainsi s'atteler à la tâche 
sans délai et nous ne perdrons pas 
de temps. 
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Ik heb twee weken geleden met Samenlevingsopbouw (SAAMO) sa-
mengezeten. SAAMO helpt mensen bij het invullen van formulieren en 
paperassen. Die mensen krijgen vaak hun rechten niet, omdat ze niet 
weten dat ze die hebben. 
 
Vandaar mijn oproep aan u, voorzitter, om dit zoals afgesproken op-
nieuw te agenderen, zodat wij adviezen kunnen vragen en eventueel 
hoorzittingen kunnen houden. 
 

03.07  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ten eerste weten 

we al jaren dat de databank van slechte kwaliteit is. U hebt me in 2021 
de cijfers gegeven, met de bedenking dat veel van die cijfers van 
slechte kwaliteit zijn. Papieren aangiftes zijn niet in die cijfers opgeno-
men. De koppelingsgraden verschillen sterk in verschillende regio's, 
ook tussen producten. Er wordt immers aangegeven dat er bij gas 
meer koppelingen zijn dan bij elektriciteit, dat er in Vlaanderen meer 
automatische koppelingen zijn dan in Brussel. Met andere woorden, 
we zijn niet veel met die cijfers. U had op dat vlak al een aantal stappen 
kunnen zetten. 
 
Ten tweede moet ik u voor de beperking van de volumes ook verwijzen 
naar het antwoord dat u mij hebt gegeven over het voorkomen van 
sociale tarieven in de hogere inkomensdecielen. Die bestaan natuurlijk 
ook nog. Er zijn verbruikers met hogere inkomens daarin terechtgeko-
men wegens het statuut. De verbruikscijfers spelen daar wel, tenzij 
daarvoor een oplossing wordt gevonden door het statuut te koppelen 
aan een inkomensgrens. Dan komen we in een andere situatie terecht. 
 
Ten derde kan ik me voorstellen dat u hebt geprobeerd om een voorstel 
van Ecolo-Groen op tafel te leggen dat enigszins betaalbaar of betaal-
baarder was dan wat vroeger het geval was. Als u dan gewoon ver-
hoogt naar de verhoogde tegemoetkoming en die verbruikers er alle-
maal bijneemt, kan ik me voorstellen dat dat meer zal kosten dan uw 
voorstel in de regering. Hoe u tot een samenhangend voorstel moet 
komen, is me niet zo duidelijk. Ik begrijp evenwel dat u het werk aan 
het Parlement laat en dat wij een aantal stappen kunnen zetten. Ik ben 
er altijd voorstander van om stappen te zetten, zolang ze in deze zaal 
blijven. 
 

03.07  Bert Wollants (N-VA): 

Nous savons depuis des années 
que la banque de données en 
question est de piètre qualité. La 
ministre aurait déjà pu prendre des 
mesures précédemment. En ce qui 
concerne la limitation des volumes, 
je renvoie à la réponse que la mi-
nistre a donnée à ma question sur 
les tarifs sociaux dans les déciles 
de revenus supérieurs. Certains 
consommateurs à revenus élevés 
bénéficient de ces tarifs en raison 
de leur statut. Une solution pourrait 
consister à lier le statut à un pla-
fond de revenus. Il semble que la 
proposition du parti de la ministre 
sera plus onéreuse que la proposi-
tion de la ministre elle-même. La 
manière de parvenir à une proposi-
tion cohérente ne me paraît pas 
tout de suite évidente, mais je com-
prends que la ministre laisse à pré-
sent l'initiative au Parlement. 
 

03.08 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, ik aan-

vaard niet dat u beweert dat ik stappen had kunnen zetten met betrek-
king tot de databank. Ten eerste hebben we dat gedaan. Er is daarvoor 
wel in de nodige budgetten voorzien. Het is de bedoeling dat de data-
bank zal worden aangepast. Voel u absoluut vrij mijn administratie om 
toelichting te vragen in het kader van het werk dat u in het Parlement 
wilt doen. Het is enerzijds wat opschonen, maar anderzijds zorgen we 
ervoor dat er een tool klaar is. Iedereen voelt aan dat het meer inko-
mensgerelateerd zou moeten zijn. Dat idee is hier breed gedragen. De 
discussie gaat dan over waar de trappen liggen enzovoort. Er is wel 
een common sense dat het meer inkomensgerelateerd zou moeten 
zijn. Dat betekent dat die databanken met elkaar moeten kunnen 'bab-
belen'. Dat kunnen we klaarmaken, dat zal klaar zijn. Die functionele 
analyse is bezig, maar is een werk van lange adem. Het is heel tech-
nisch, maar als men de tijd wil benutten die voorhanden is, is het wel 
absoluut interessant om de administratie te horen. 
 
Daarnaast wordt nog gewerkt aan het KB energiearmoede. De Armoe-
debarometer van de Koning Boudewijnstichting zal nog maar om de 

03.08  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Nous avons en tout cas 
pris des mesures en ce qui con-
cerne la banque de données. Un 
budget a bel et bien été prévu pour 
l'adapter. Nous veillerons à ce 
qu'un outil soit prêt. Une approche 
davantage axée sur les revenus 
fait l'unanimité. Pour y parvenir, il 
convient de relier les banques de 
données entre elles. L'analyse 
fonctionnelle à cet effet est en 
cours. Il s'agit toutefois d'un travail 
technique de longue haleine. 
 
Nous travaillons également à l'éla-
boration de l'arrêté royal en matière 
de précarité énergétique. L'Europe 
nous oblige à mettre en place des 



CRIV 55 COM 1266 06/02/2024  

 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

11 

twee jaar worden gepubliceerd. Ondertussen is er een Europese ver-
plichting om de armoede-indicatoren op te stellen en jaarlijks te publi-
ceren. Mijn administratie zal zich daarmee bezighouden. We zullen dus 
een onderliggende tool hebben die beleidssturend kan zijn. 
 
We kunnen een aantal zaken identificeren. We moeten grondig naden-
ken over hoe we daarmee omgaan. Wat zijn inkomensgrenzen? Hoe 
zit het met het verbruik? In wat u zegt, mijnheer Wollants, is het ook 
belangrijk aan te geven dat zaken veranderen, zoals we hebben vast-
gesteld door uitgebreid te werken met dat sociale tarief. Zaken evolu-
eren en dat zal zo blijven bij de energietransitie. Welke flexibiliteit, 
welke bijsturingen moeten er al dan niet nog mogelijk zijn? 
 
Ik ben zeker bereid waar wel stappen kunnen worden gezet, waar wel 
voorbereidend werk kan worden uitgevoerd, dat te doen. Alles waar-
over al wordt nagedacht, is gewonnen. Vergeet niet dat met de uitbrei-
ding van het sociale tarief de implementatie een half jaar heeft ge-
duurd. Alles wat al is voorbereid, is gewonnen. 
 

indicateurs de précarité et à les pu-
blier chaque année. Nous dispose-
rons dès lors d'un outil permettant 
d'orienter notre stratégie. À cet 
égard, nous devrons poser plu-
sieurs questions. Que sont des pla-
fonds de revenus? Qu'en est-il de 
la consommation? Quelle flexibilité 
faut-il prévoir? Tout ce que nous 
pouvons déjà préparer est gagné. 
 
 

De voorzitter: We zullen hier in een volgende commissie waarin een 
resolutie wordt besproken, dieper op ingaan. 
 
Vermits u mij hebt aangesproken, mevrouw de minister, wil ik twee za-
ken even aanvullen. Het is positief dat men voorbereidend werk blijft 
doen en men niet gehandicapt is door de aflopende termijn. Zaken die 
men te snel wil doen, kosten meestal te veel, omdat men het publiek 
niet altijd juist kan cibleren. Het is eveneens goed dat de administratie 
er werk van maakt om over voldoende materiaal te beschikken. Ik sta 
volledig achter het idee om het parlementaire werk voort te zetten, zo-
als de twee collega’s opperden, en een basis voor de wetgeving te 
creëren. Dat mag voor dit, maar ook voor andere onderwerpen gebeu-
ren. 
 
Ik stel voor dat wij overgaan naar de heer Ravyts met zijn vraag over 
de plannen van Cronos. Kronos is een figuur uit de Griekse mythologie. 
Hij was de zoon van Uranus en heeft zijn vader gecastreerd. Kronos 
werd op zijn beurt door zijn zoon Zeus van de macht verbannen. 
 

Le président: En tout état de 
cause, je soutiens l'idée que le  
Parlement jette les bases de la fu-
ture législation. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Samengevoegde vragen van 

- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De plannen van Cronos Energy voor een 
interconnector tussen het VK en België" (55041174C) 
- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De bijkomende onderzeese kabel tussen 
België en het VK" (55041245C) 

04 Questions jointes de 

- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le projet de Cronos Energy pour la création d'un 
interconnecteur entre le Royaume-Uni et la Belgique" (55041174C) 
- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le câble sous-marin supplémentaire entre la 
Belgique et le Royaume-Uni" (55041245C) 
 

04.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik heb al eerder een 

vraag gesteld over Cronos Energy en de plannen voor een intercon-
nector tussen het Verenigd Koninkrijk en België. 
 
We weten dat het project op de Europese PCI-lijst staat. Dat betekent 

04.01  Kurt Ravyts (VB): La so-

ciété Cronos Energy projette de 
construire un interconnecteur re-
liant le Royaume-Uni et la Bel-
gique. Le projet fait partie des pro-
jets européens d'intérêt commun 
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onder andere snellere vergunningsprocedures en de kans op Euro-
pese financiering. Ook Nautilus staat trouwens op die lijst. We weten 
dat een Deense investeringsgroep rond pensioenfondsen tekent voor 
de private financiering en dat het project niet in het Federaal Ontwik-
kelingsplan staat. Cronos zegt in gesprek te zijn met regelgevende in-
stanties. De finale investeringsbeslissing zou pas voor 2026 zijn. We 
kennen ook het kader waarbinnen Elia werkt. Elia heeft als beheerder 
van het Belgische transmissienet voor elektriciteit een wettelijk mono-
polie dankzij een licentie voor 20 jaar, die vrij recent in alle stilte op-
nieuw werd verstrekt. 
 
Het zou nuttig zijn om in deze commissie te vernemen wat het be-
staande Belgische wettelijke kader voor dergelijke projecten en initia-
tieven is. Hoe zit dat in elkaar? Wat betekent dit voor de doorrekening 
van investeringskosten, de netinvesteringen? Wat zijn hier de vergun-
ningsprocedures? Ik ben al vijf jaar Kamerlid, maar ik weet niet hoe het 
Belgische wettelijke kader in elkaar zit wat betreft de komst van derge-
lijke initiatieven, dus ik kreeg graag wat meer uitleg. 
 

(PIC) et peut, à ce titre, compter sur 
des procédures d'autorisation ac-
célérées ainsi que sur un possible 
financement européen. Elia, le 
gestionnaire du réseau de trans-
port belge, détient un monopole lé-
gal pour l'électricité. 
 
Quel est le cadre légal belge pour 
de telles initiatives? Qu'en est-il de 
la répercussion des investisse-
ments réalisés dans le réseau? 
 

04.02  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, gedurende ge-

ruime tijd lopen er twee mogelijke investeringsprojecten om een bijko-
mende hoogspanningsverbinding te maken tussen dit land en het Ver-
enigd Koninkrijk. Het ene is het gekende Nautilusproject, het andere 
werd voorgesteld door Cronos Energy. Elia gaf eerder al aan dat zij 
vinden dat dit geen concurrentie is voor hun project, omdat het over 
een heel andere techniek gaat, bijvoorbeeld omdat het niet gaat om 
een hybride interconnector. Aan de andere kant moet het aansluiten 
van capaciteit ook door het achterliggende net worden opgevangen. 
Alles tegelijk lijkt mij niet te kunnen. Die interconnectie is momenteel 
ook niet voorzien in de verschillende plannen. Dan is natuurlijk de 
vraag hoe het verder moet met de verschillende projecten. 
 
Welke inschatting maakt u van het project van Cronos Energy? Bent u 
van mening dat er meer inlandse aantakcapaciteit noodzakelijk is, zo-
wel voor Cronos Energy als voor de eventuele Tritonlink? Welke be-
slissingen moeten er op dat vlak nog worden genomen? Welke uitda-
gingen of opportuniteiten ziet u in het aangehaalde project? 
 

04.02  Bert Wollants (N-VA): 

Outre le projet de Cronos Energy, il 
y a également le projet Nautilus 
d'Elia. Selon Elia, le projet de Cro-
nos Energy ne constitue pas une 
concurrence car il ne s'agit pas 
d'une interconnexion hybride. Par 
ailleurs, le raccordement de capa-
cité doit également être recueilli sur 
le réseau sous-jacent. 
 
Que pense la ministre de ce projet? 
Une capacité de connexion plus 
importante est-elle nécessaire? 
Quelles décisions doivent encore 
être prises à ce sujet? 
 

04.03 Minister Tinne Van der Straeten: Heren, het Belgische wetge-

vende kader bestaat sinds 2014 en kan u terugvinden in artikel 9bis, 
§ 1, tweede lid, van de elektriciteitswet. Die bepaling vereist dat de net-
beheerder ten minste de helft van het kapitaal en de stemrechten bezit 
van de onderneming die een interconnector opricht en uitbaat. Verder 
moeten we kijken naar de gedragscode van 20 oktober 2022, die werd 
opgesteld door de CREG in uitvoering van artikel 11, § 2, van de elek-
triciteitswet. Die gedragscode zegt dat een project zoals Cronos zich 
tot de netbeheerder moet richten om in de eerste plaats de aanslui-
tingsprocedure te doorlopen, waarbij een reeks studies moet worden 
uitgevoerd.  
  
U vroeg naar mijn persoonlijke inschatting van de uitdagingen of op-
portuniteiten. Het Cronosproject is een idee van een private partij die 
een extra interconnectie tussen België en het Verenigd Koninkrijk wil 
uitbaten. België heeft er steeds naar gestreefd om een zo goed moge-
lijke interconnectie met andere landen te hebben. Ik sta dan ook achter 
het principe van interconnectie. Interconnectoren geven een bredere 
toegang tot de Europese markt, wat van cruciaal belang is voor de 
energietransitie en voor de betaalbaarheid van energie. Daarin zit dus 

04.03  Tinne Van der Straeten, 

ministre: La base légale figure à 
l'article 9bis, § 1, deuxième alinéa, 
de la "loi électricité", qui stipule que 
le gestionnaire du réseau doit pos-
séder au minimum la moitié du ca-
pital et des droits de vote de l'en-
treprise qui développe et exploite 
une interconnexion. Le code de 
bonne conduite du 20 octobre 
2022 établi en exécution de la "loi 
électricité" prévoit que pour un tel 
projet, la procédure de raccorde-
ment doit d'abord être parcourue 
auprès du gestionnaire du réseau. 
 
Je défends le principe des inter-
connections. Les interconnecteurs 
donnent un accès plus large au 
marché européen, or cet accès est 
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duidelijk een opportuniteit. 
 
Over dit concrete projectvoorstel kan ik me op dit moment niet uitspre-
ken. De projectbeheerder moet momenteel nog zelf de procedures en 
stappen volgen om de robuustheid van het project te testen en aan te 
tonen. Het is ook aan de betrokken partijen om verder te onderzoeken 
of dit een levensvatbaar project kan worden. Het is aan de uitvoerders 
om aan te tonen dat de voordelen opwegen tegen de gemaakte kosten 
en dat het project financierbaar is. Het Cronosproject bevindt zich op 
dit ogenblik nog niet in die fase, wat ook de reden is waarom het niet 
is opgenomen in het Ontwikkelingsplan. 
 
Wat de noodzaak aan extra inlandse aansluitingscapaciteit betreft, is 
het aan de netbeheerder om hiervoor de noodzakelijke analyses en 
studies uit te voeren op een moment waarop de nood aan een project 
voldoende duidelijk is en de mogelijke projecten voldoende maturiteit 
bezitten. 
 
Mijnheer Ravyts, tot op heden is er dus absoluut nog geen sprake van 
het doorrekenen van welke kosten dan ook in de nettarieven. De kos-
ten van de studies die de netbeheerder moet uitvoeren op vraag van 
Cronos worden vergoed door Cronos zelf. De kosten voor de intercon-
nectoren komen net als andere infrastructuurinvesteringen slechts in 
aanmerking om opgenomen te worden in de nettarieven wanneer en 
indien dit project uitgroeit tot een concreet plan, met de nodige goed-
keuringen en na validatie door de regulator, volgens de daarvoor  
geldende algemene regels en procedures. 
 
Ook voor de vergunningen is het te vroeg om er iets over te kunnen 
zeggen. Die zullen afhangen van de concrete vormgeving van het pro-
ject. Allicht zullen voor een dergelijk project een zeekabel- en milieu-
vergunning nodig zijn voor het gedeelte op zee. Voor het gedeelte op 
land is er eventueel een wegvergunning en een verklaring van open-
baar nut nodig, afhankelijk van hoe het project concreet vormgegeven 
zal worden. Nogmaals, op dit ogenblik zitten we niet in een fase van 
maturiteit. 
 

capital pour pouvoir garantir la 
transition énergétique et le finance-
ment de l'énergie. Ce projet n'a pas 
encore été inclus dans le plan de 
développement étant donné que sa 
solidité doit encore être testée et 
prouvée. Le cas échéant, le ges-
tionnaire du réseau devra exami-
ner dans une phase ultérieure la 
question de savoir si une capacité 
de raccordement supplémentaire 
est nécessaire sur la terre ferme. 
 
Les coûts des études réalisées par 
le gestionnaire du réseau à la de-
mande de Cronos sont financés 
par ce dernier. Les coûts liés aux 
interconnecteurs ne peuvent être 
intégrés dans les tarifs du réseau 
qu'après l'obtention des autorisa-
tions nécessaires et la validation 
par le régulateur. À ce stade, il 
n'est pas encore possible de don-
ner des précisions en matière de 
permis. 
 

04.04  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, wat dat laatste betreft, 

ik was me daar zeker van bewust. Ik heb enkel het doorrekenen van 
investeringskosten als voorbeeld gegeven van een van de mogelijke – 
momenteel theoretische – bespiegelingen rond dit dossier.  
 
Wat u zei over het wettelijke kader is heel belangrijk. Ik heb begrepen 
dat de huidige netbeheerder hier in een spreekwoordelijke zetel zit, of 
op zijn minst een doorslaggevende rol speelt in dit verhaal. Dat brengt 
me via die elektriciteitswet al een stap verder naar het beter kunnen 
beoordelen van dit dossier. Ongetwijfeld zal zich dat de volgende jaren 
veraanschouwelijken en ontvouwen. 
 

 

04.05  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor het 

antwoord, maar we zullen moeten kijken welke stappen er in de toe-
komst zullen worden gezet binnen alle geciteerde projecten. We moe-
ten het dossier zeker in het oog houden, want het heeft mogelijk wel 
wat impact op de rentabiliteit van het eigen project van Elia. 
  
 

04.05  Bert Wollants (N-VA): Ce 

dossier risque d'avoir un impact sur 
la rentabilité du propre projet d'Elia.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
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05 Vraag van Christian Leysen aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De verlenging van de le-

vensduur van de kerncentrales" (55041193C) 

05 Question de Christian Leysen à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La prolongation de la durée 

de vie des centrales nucléaires" (55041193C) 
 

05.01  Christian Leysen (Open Vld): Mijnheer de voorzitter, mevrouw 

de minister, u hebt samen met de eerste minister de onderhandelingen 
met ENGIE tot een goed einde gebracht. Dat heeft veel werk vereist, 
niet alleen van de kabinetten en de externe adviseurs. Ik heb mij ook 
laten vertellen dat de AD Energie, zeker de heer Fernandez-Fer-
nandez, daarin een belangrijke rol heeft gespeeld. 
 
Het werk is echter niet af zolang een en ander niet ook wettelijk is ver-
taald. Ik heb begrepen dat een wetsontwerp van u in eerste lezing al is 
gepasseerd, dat u ondertussen ook het advies van de Raad van State 
hebt ontvangen en dat u vandaag op het punt staat – of dit al hebt ge-
daan – een definitief ontwerp voor te leggen aan de ministerraad. 
 
Dat is mijn eerste vraag. Ik had daaraan de volgende vraag toege-
voegd. U weet natuurlijk dat de regering heeft beslist de ontwikkeling 
van SMR’s te ondersteunen door de financiering van verschillende on-
derzoeksprojecten. Sommigen hadden ook begrepen dat ook het wet-
telijke kader daarvoor zou worden geschapen. Is dat in uw wetsont-
werp opgenomen? Wordt daaraan gerefereerd? 
 
Last but not least is er in maart 2024 een energietop in het kader van 
het Europese voorzitterschap. Welke positie zal u daarop verdedigen 
in verband met de rol van de SMR’s in de toekomst van onze energie-
bevoorrading? 
 
Ik luister met aandacht naar uw antwoorden. 
 

05.01  Christian Leysen (Open 

Vld): Les négociations avec EN-
GIE, qui ont abouti, doivent à pré-
sent être transposées en textes lé-
gislatifs, et la ministre s'apprête à 
soumettre au Conseil des ministres 
un projet de loi pour lequel on a 
déjà reçu l'avis du Conseil d'État.  
 
Ce projet inclut-il également les 
projets de recherche sur les petits 
réacteurs modulaires (PMR)? 
Quelle position la ministre défen-
dra-t-elle à cet égard lors du som-
met européen de l'énergie en mars 
2024? 
 

05.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer de voorzitter, ik dank 

u voor uw vraag. 
 
Het is altijd een risico om mensen te vernoemen. Er zijn dan immers 
altijd mensen die niet worden vernoemd. U hebt verwezen naar de ka-
binetten, de externe adviseurs en Alberto Fernandez-Fernandez. Zij 
waren uiteraard niet de enigen. Er waren ook de experten van NIRAS 
en de experten van de Commissie voor Nucleaire Voorzieningen. Ook 
de CREG heeft op diverse punten mee adviezen en ondersteuning ge-
geven over de diverse aspecten die te maken hebben met het akkoord 
rond ENGIE. 
 
Over de tijdlijn die wordt aangehouden, kan ik u meegeven dat de voor-
ontwerpen van wet deze week worden besproken binnen de regering 
in tweede lezing. De eerste lezing was immers al gebeurd. De adviezen 
van de Raad van State zijn binnengekomen. De teksten zijn ook aan 
die adviezen aangepast. De teksten voor de tweede lezing worden op 
dit moment besproken. 
 
Het gaat over vier ontwerpen. Het gaat over de zogenaamde Fenixwet, 
die de contractuele aspecten verankert. Het gaat over de twee wetten 
die de financiële afhandeling moeten regelen, dus enerzijds het beheer 
van het bedrag van 15 miljard euro, zijnde Hedera, maar anderzijds de 
CFD-counterparty, die voor de verschillende betalingen tussen de ver-

05.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Cet accord est le résultat 
d'une bonne coopération, notam-
ment avec des experts de l'Orga-
nisme national des déchets ra-
dioactifs et des matières fissiles 
enrichies (ONDRAF), de la Com-
mission des provisions nucléaires 
(CPN) et de la Commission de Ré-
gulation de l’Électricité et du Gaz 
(CREG). 
 
Quatre avant-projets de loi ont été 
modifiés pour tenir compte des avis 
du Conseil d'État et seront exami-
nés en deuxième lecture au sein du 
gouvernement cette semaine. Il 
s'agit de la "loi Phénix", qui offre un 
ancrage aux aspects contractuels, 
de deux lois portant sur le règle-
ment financier avec Hedera, d'une 
part, et la CFD-counterparty d'autre 
part, et enfin de la modification de 
la loi relative à la sortie du nu-
cléaire. Je table sur un accord à ce 



CRIV 55 COM 1266 06/02/2024  

 

CHAMBRE-6E SESSION DE LA  55E LÉGISLATURE 2023 2024 KAMER-6E ZITTING VAN DE 55E ZITTINGSPERIODE 

 

15 

schillende instanties moet zorgen, zijnde de algemene dienst met be-
grotingsautonomie, die daarvoor wordt opgericht. Ten slotte is er uiter-
aard ook de wijziging van de wet op de kernuitstap, waarin ook alles 
van het MER is afgerond. Die verklaring moet het Parlement zich dan 
eigen maken. 
 
Ik schat op dit moment in dat we eind februari met alle ontwerpen naar 
de regering zullen gaan voor een goedkeuring in tweede lezing. In 
maart zullen we hier in het Parlement bezig zijn met de bespreking van 
die vier verschillende ontwerpen.  
 
Wat de SMR's betreft, hebben we in de memorie van toelichting van 
de wet van 2003 een passage opgenomen over de inzet van SMR's. 
Daarbij wordt aangegeven dat het aan de orde kan zijn om SMR's als 
elektriciteitsproductie-eenheden op te nemen in het productiepark in-
dien die technologie matuur is en beantwoordt aan de eisen die de 
regering heeft gesteld, onder meer inzake passieve veiligheid, de mi-
nimalisering van langlevend afval en non-proliferatie. 
 
De nucleaire top waarnaar u verwijst, werd georganiseerd door het In-
ternationaal Atoomenergieagentschap en staat dus los van het Euro-
pese voorzitterschap. Het is dus geen activiteit van het Europese voor-
zitterschap.  
 
U vraagt mij wat het standpunt daar is over de SMR's. Dat is het stand-
punt dat de regering al op verschillende momenten besloten heeft, na-
melijk dat wij een budget vrijmaken voor het onderzoek. Wij richten dat 
op de designs die beantwoorden aan de verschillende criteria die daar-
voor belangrijk zijn en die opgenomen zijn in de wet van 2003. 
 

sujet au sein du gouvernement d'ici 
la fin du mois de février, après quoi 
le Parlement pourra examiner les 
textes. 
 
L'exposé des motifs de la loi de 
2003 comportait un passage sur le 
déploiement des PRM. Ceux-ci 
pourront être pris en compte en 
tant qu'unités de production d'élec-
tricité si cette technologie est suffi-
samment mûre et s'ils répondent 
aux exigences fixées par le gouver-
nement, notamment en matière de 
sécurité passive, de minimisation 
des déchets à longue durée de vie 
et de non-prolifération. 
 
Le sommet nucléaire est organisé 
par l'Agence internationale de 
l’énergie atomique, sans lien avec 
notre présidence européenne. 
 

05.03  Christian Leysen (Open Vld): Bedankt voor uw antwoord en 

om de timing toe te lichten. Er was wat bezorgdheid of de openstelling 
deze legislatuur nog zou kunnen worden goedgekeurd. U zegt nu zeer 
voorzichtig dat het kan gebeuren. In dit Parlement hebben natuurlijk 
een aantal fracties daarover liever sneller duidelijkheid, maar dat maakt 
deel uit van een volgende vergadering van deze commissie. 
 

05.03  Christian Leysen (Open 

Vld): Selon la ministre, certains 
points pourront donc encore être 
réglés avant la fin de la législature 
en cours. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

06 Samengevoegde vragen van 

- Kurt Ravyts aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De opzegvergoedingen in het kader van de 
overstap naar goedkopere vaste energiecontracten" (55041173C) 
- Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het standpunt van de VREG over de verbre-
kingsvergoeding" (55041239C) 
- Kris Verduyckt aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De verbrekingsvergoeding" (55041256C) 

06 Questions jointes de 

- Kurt Ravyts à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les indemnités de rupture en cas de transition 
vers des contrats énergétiques fixes moins coûteux" (55041173C) 
- Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La position de la VREG concernant l'indemnité 
de rupture" (55041239C) 
- Kris Verduyckt à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'indemnité de rupture" (55041256C) 
 

06.01  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, FEBEG, de sectorfe-

deratie van energieleveranciers, maar nu ook blijkbaar een van de re-
gulatoren, pleit de jongste tijd voor het opnieuw invoeren van verbre-
kingsvergoedingen. Hoewel het een leverancierswissel bemoeilijkt, 

06.01  Kurt Ravyts (VB): La 

FEBEG, la Fédération Belge des 
Entreprises Électriques et Ga-
zières, plaide pour la réinstauration 
de l'indemnité de rupture pour les 
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zou het wel de kloof tussen vaste en variabele prijzen aanzienlijk moe-
ten kunnen verkleinen. De verbrekingsvergoeding is in september 
2012 afgeschaft voor gezinnen, zelfstandigen en kmo's. Elke consu-
ment kan zijn energiecontract dus op elk moment inruilen voor dat van 
een mogelijk goedkopere speler of een ander contracttype, waarbij een 
korte opzegtermijn volstaat. Hieraan is deze legislatuur intensief ge-
werkt. 
 
De leveranciers dringen echter al een jaar of vijf aan op een beter even-
wicht tussen de belangen van de klant en de risico's, dus de ingekochte 
energie, voor de leveranciers. De VREG zegt dat het erg grote prijs-
verschil tussen vaste en variabele contracten moet worden aangepakt. 
Het risico op vroegtijdige opzeggingen beperken, zou tot lagere prijzen 
moeten leiden voor vaste contracten, is de redenering. Er wordt ver-
wezen naar Nederland, dat weliswaar een andere energiemarkt heeft. 
 
Wat is uw reactie? Staat u open voor een gradueel te verlagen opzeg-
vergoeding naargelang de vordering van het contract? Het is immers 
niet altijd zwart-wit, maar soms ook grijs in het leven. 
 
Ziet u een verband met de vaste vergoeding, de kostenvergoeding per 
contract, die vandaag door de leveranciers wel nog wordt aangere-
kend? 
 
Vindt u een opzegvergoeding überhaupt bespreekbaar als dan lagere 
prijzen voor vaste tarieven worden gegarandeerd? Ook Testaankoop 
is vrij voorzichtig, maar doet toch de deur niet geheel op slot. 
 

contrats de livraison d'énergie à ta-
rif fixe. Depuis plusieurs années, 
les fournisseurs réclament un meil-
leur équilibre entre les intérêts du 
client et les risques auxquels s'ex-
posent les fournisseurs. La VREG, 
le régulateur flamand des marchés 
de l'électricité et du gaz, estime 
que les prix des contrats à tarif fixe 
baisseraient si le risque d'une rup-
ture anticipée du contrat par le 
client était limité.  
 
Quelle est la réaction de la mi-
nistre? Y a-t-il un lien avec la rede-
vance fixe toujours facturée pour 
chaque contrat? 
 

06.02  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, sinds het afschaf-

fen van de verbrekingsvergoeding in september 2012 zijn er marktspe-
lers die deze afschaffing in vraag stellen, zeker voor de vaste contrac-
ten. Wij kennen het standpunt van FEBEG. Nu heeft ook de VREG 
daaromtrent een standpunt ingenomen. 
 
De aanleiding zijn de grote prijsverschillen tussen variabele en vaste 
contracten. In één beweging lijkt de VREG echter ook aan te geven dat 
de herintroductie van een beperkte opzegvergoeding tot lagere prijzen 
voor de vaste contracten zou leiden. Momenteel zijn er in Vlaanderen 
ongeveer 21 % vaste contracten, wat een stuk minder is dan een aan-
tal jaren geleden, om verschillende redenen, toen nog ongeveer 70 % 
van de contracten vast was. 
 
Wil dit zeggen dat de vaste contracten in dit land structureel duurder 
zijn dan de vaste contracten in landen waar er geen verbod bestaat op 
een dergelijke opzegvergoeding? 
 
Welke flankerende maatregelen zijn er nodig als een terugkeer naar 
die opzegvergoeding zou worden overwogen? Wij willen immers niet 
in een situatie terechtkomen dat er én een opzegvergoeding komt én 
dat de vaste contracten duur blijven in vergelijking met de variabele 
contracten. Dat is natuurlijk een van de redenen waarom ik momenteel 
terughoudend ben op het vlak van het wijzigen van de regels. 
 
Hoe evalueert u het standpunt van de VREG en FEBEG over de op-
zegvergoedingen voor vaste contracten? 
 
Kunt u bevestigen dat vaste contracten in dit land structureel duurder 
zijn dan in de ons omliggende landen? In welke mate is het afschaffen 

06.02  Bert Wollants (N-VA): De-

puis lors, certains acteurs du sec-
teur ont remis en question la sup-
pression de l'indemnité de rupture 
en 2012. Afin de réduire les grands 
écarts de prix entre les contrats va-
riables et les contrats fixes, le 
VREG envisage dès à présent 
l'introduction d'une indemnité de 
résiliation limitée pour les contrats 
fixes.  
 
Les contrats fixes en Belgique 
sont-ils dès lors structurellement 
plus chers que les contrats fixes 
dans les pays où une indemnité de 
résiliation existe déjà? Quelles me-
sures d'accompagnement se-
raient-elles nécessaires pour éviter 
que les contrats fixes restent oné-
reux, même si une indemnité de ré-
siliation était prévue? Comment la 
ministre évalue-t-elle la position du 
VREG et de la FEBEG? 
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van de opzegvergoeding voor deze contracten geheel, gedeeltelijk of 
meer dan gecompenseerd in de tariefzetting van de vaste contracten? 
 
Indien u voorstander zou zijn van een herinvoering, welke flankerende 
maatregelen zijn wat u betreft dan aan de orde? 
 
Welk studiewerk is er aan de orde om hierover een degelijk standpunt 
in te nemen? 
 

06.03  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, het is duidelijk 

dat de verbrekingsvergoeding alle in deze commissie aanwezige frac-
ties beroert. 
 
Ik vond het een opmerkelijk pleidooi van de VREG. Het lijkt mij toch 
niet de bevoegdheid van Vlaanderen te zijn om hierover te spreken, 
dus dat vond ik al bijzonder. Op zich is het misschien een interessante 
discussie, maar wat mij het meest stoorde, is de stellingname dat dit er 
ongetwijfeld voor zou zorgen dat de vaste en variabele prijzen dichter 
bij elkaar zouden komen. Ik ben er niet van overtuigd dat dit het geval 
zou zijn en ik vind dat de regulator daar zijn boekje te buiten ging en 
aan politiek doet. 
 
Dit heeft het debat alleszins opnieuw op de agenda geplaatst en dus is 
het niet meer dan logisch dat we de minister van Energie van het juiste 
niveau vragen wat haar standpunt is over de verbrekingsvergoeding. 
Denkt u dat daar stappen nodig zijn? Hoe kijkt u daarnaar? 
 

06.03  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Je suis interloqué par le plaidoyer 
du VREG en faveur d'une indem-
nité de rupture. Tout d'abord, il ne 
s'agit pas d'une compétence fla-
mande et je ne suis pas non plus 
convaincu que cela permettrait un 
rapprochement entre les prix fixes 
et les prix variables. Quelle est la 
position de la ministre? 
 

06.04 Minister Tinne Van der Straeten: Geachte leden, dit beroert niet 

alleen de fracties in deze commissie, maar evenzeer ons team dat al 
verschillende jaren samen met de CREG bekijkt of er effectief een mo-
gelijkheid bestaat om het aanbod van vaste prijscontracten opnieuw te 
verbeteren. Dat is iets dat ons al voor de crisis bezighield en uw vragen 
gaan daar onrechtstreeks over, mijnheer Wollants. Hebben we een 
standaardcontract nodig? Kan een standaardcontract met standaard-
voorwaarden een vast prijscontract zijn? Ook tijdens de crisis is dat 
heel pertinent naar voren gekomen toen we zagen dat het aanbod 
vaste contracten volledig verdween. 
 
Tijdens de crisis heeft de CREG een rapport opgesteld waarin ze 
pleitte voor een tijdelijke herinvoering van de verbrekingsvergoeding, 
om het mogelijk te maken dat mensen opnieuw vaste prijscontracten 
zouden kunnen sluiten vanuit een achterliggende overweging dat ze 
liever weten wat de prijs is, ook al is hij wat hoger, dan overgeleverd te 
zijn aan de volatiliteit en de bokkensprongen die de energieprijzen toen 
maakten. 
 
Dat zou dan ook tot gevolg hebben dat die vaste prijscontracten op-
nieuw op de markt zouden komen. We hebben dat toen niet gedaan 
omdat de verbrekingsvergoeding die toen aan de orde zou zijn gigan-
tisch zou zijn. Herinner u de regeling die de toen bevoegde minister 
Vande Lanotte invoerde om zonder opzeg binnen de maand van leve-
rancier te kunnen veranderen. De verbrekingsvergoedingen die toen in 
de wet waren ingeschreven, bedroegen 50 en 100 euro. 
 
De verbrekingsvergoedingen die aan de orde waren naar aanleiding 
van de energiecrisis waren echter een veelvoud. De remedie kostte op 
den duur meer dan de kwaal. 
 

06.04  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Depuis des années, avec 
la Commission de Régulation de 
l'Électricité et du Gaz (CREG), je 
m’efforce de trouver une bonne 
méthode pour améliorer l'offre des 
contrats fixes. L’instauration d'un 
contrat type à cette fin est envisa-
geable. Lors de la crise de  
l'énergie, la CREG a plaidé pour 
une réintroduction temporaire de 
l'indemnité de rupture afin de per-
mettre de nouveau la conclusion 
de contrats fixes. À ce moment-là, 
nous y avons renoncé, car l'indem-
nité de rupture aurait été énorme à 
l'époque. 
 
Maintenant que les prix redescen-
dent, la CREG et moi n'estimons 
pas encore opportun de réintro-
duire une indemnité de rupture. 
L'offre de contrats fixes est rétablie, 
même si ces contrats sont un peu 
plus chers que les contrats va-
riables. Perturber ce rétablisse-
ment ne ferait que dresser des obs-
tacles supplémentaires pour le 
consommateur.  
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Op dit moment, waarop de crisis nog niet voorbij is, maar wij ons in een 
periode van dalende prijzen bevinden, vinden wij het ook niet oppor-
tuun die opnieuw in te voeren. Met "wij" bedoel ik mijzelf en de CREG. 
De prijzen zijn stabiel. Ze dalen ook. Zelfs als een deel van Europa 
door een koudegolf getroffen wordt en niet kan rekenen op Russisch 
pijplijngas, zien wij dat de prijzen stabiel blijven. Het prijsplafond werkt. 
De Europese opslagstrategie voor gas werkt ook. 
 
We zien dat daardoor het aanbod aan vasteprijscontracten hersteld 
wordt. Producten met een vaste prijs zijn doorgaans iets duurder dan 
producten met een variabele prijs. Waarom? De leveranciers rekenen 
het risico van de vaste prijsgarantie immers door. De consument is dan 
wel beschermd tegen plotse en/of sterke prijsstijgingen op de energie-
markten. 
 
Dit herstel nu verstoren door het toelaten van verbrekingsvergoedin-
gen of lange opzegtermijnen zou enkel extra drempels voor de consu-
ment betekenen. 
 
Toen de CREG schreef dat wij de verbrekingsvergoeding toch moes-
ten bekijken, tijdens de crisis van 2022, ging het over een tijdelijke ver-
brekingsvergoeding, niet over het opnieuw structureel invoeren van de 
verbrekingsvergoeding. 
 
Op de vraag welk studiewerk er moet gebeuren, vind ik dat de adviezen 
van de CREG ruim toereikend zijn om ons erop te baseren of wij het 
wel doen of niet. De CREG zit er kort op. De CREG heeft dit al van 
verschillende kanten bekeken. De input die de regulator geeft, is voor 
mij zeker voldoende. 
 
De Vlaamse regulator heeft er vandaag ook iets over te zeggen. Elk 
goed idee is uiteraard welkom. Het kan altijd bekeken worden, maar dit 
blijft natuurlijk een federale materie waarover de Vlaamse regulator 
zich uitspreekt. Mijn overwegingen heb ik zonet gegeven. 
 
Dit neemt niet weg dat er andere dingen zijn om de werking van de 
energiemarkt te verbeteren. Die zitten vooral in het versterken van de 
interne Europese energiemarkt, met de toegang tot PPA's en tot de 
interconnectiecapaciteit, waar wij het eerder over gehad hebben. 
 
Het gaat dan over het mogelijk maken dat kmo's en burgers toegang 
hebben tot PPA's, bijvoorbeeld tot wind-op-zeeprojecten in de Prinses 
Elisabethzone, zodat men de facto een ontkoppeling van de gasprijzen 
krijgt. Dit is eigenlijk een structureel element om stabiele prijzen mee 
te kunnen garanderen. 
 

Le VREG pourra évidemment tou-
jours formuler des propositions 
mais cette matière reste effective-
ment de la compétence des autori-
tés fédérales.  
 
Toutefois, il est possible d’amélio-
rer encore le fonctionnement du 
marché énergétique en renforçant 
le marché interne de l'énergie à 
l'échelle européenne et en s'assu-
rant que les PME et les citoyens 
aient accès à un contrat d'achat 
d'électricité ou power purchase 
agreement (PPA) dans les projets 
éoliens et marins, par exemple. 
 

06.05  Kurt Ravyts (VB): Mevrouw de minister, ik denk dat uw ant-

woord vrij duidelijk is, naar aanleiding van de uitlatingen van de VREG, 
die uiteraard ook bekommerd is over het bereiken van meer stabiliteit 
in de prijzen. Ik heb vastgesteld dat de consumentenorganisatie daar-
over genuanceerd oordeelde. Het is echter onmiskenbaar zo dat het 
energielandschap op dit moment qua prijzen vrij goed zit, onder meer 
– ik ben niet te beroerd om dit toe te geven – door een aantal maatre-
gelen die diverse overheden op federaal en Europees niveau hebben 
genomen in de voorbije jaren. 
 
De CREG pleitte destijds voor een tijdelijke herinvoering van de ver-

06.05  Kurt Ravyts (VB): Les prix 

de l'énergie sont actuellement as-
sez stables en raison d'une série 
de mesures prises aux niveaux fé-
déral et européen. Le gouverne-
ment doit toujours tenir compte des 
préoccupations des fournisseurs 
d'énergie. 
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brekingsvergoeding. Ik denk dat het nuttig is dat deze en volgende re-
geringen te allen tijde rekening blijven houden met de bekommernis 
van de energieleveranciers. 
 

06.06  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ik denk dat uw 

standpunt duidelijk is. Ik vraag mij nog af of er ook werd onderzocht of 
die vaste contracten in het buitenland structureel goedkoper zijn. Zijn 
er op dat punt algemene vaststellingen gedaan? Dat zou kunnen aan-
tonen dat het verhaal van de VREG niet in de cijfers wordt gesteund. 
Misschien moeten we daar in een latere fase eens op terugkomen, 
maar ik begrijp absoluut de redenering. 
 

06.06  Bert Wollants (N-VA): A-t-

on déjà vérifié si des contrats fixes 
étaient meilleurs marché à l'étran-
ger? Au surplus, je peux com-
prendre le raisonnement de la mi-
nistre. 
 

06.07  Kris Verduyckt (Vooruit): Mevrouw de minister, ik dank u voor 

het antwoord. Los van de bevoegdheid was ook de timing een beetje 
vreemd. In de energiecrisis werden daarover ideeën opgeworpen. Het 
was ook een bijzondere situatie. Nu lijkt alles zich te stabiliseren. Dat 
is dus bijzonder vreemd. 
 
Waarom is deze discussie zo belangrijk? Als we één ding over ener-
gieleveranciers weten, dan is het dat ze het liefst zo weinig mogelijk 
klanten naar een andere leveranciers zien overgaan. Als ik in de afge-
lopen jaren één ding heb gezien, dan is het dat er vandaag al heel wat 
drempels zijn. U hebt daar ook aan gewerkt. De vaste vergoeding is 
een drempel die men ingebouwd heeft om klanten bij te houden. De 
korting werden pas toegekend nadat men een jaar lid was. Ik ben van 
mening dat kortingen altijd toegekend zouden moeten worden, zij het 
partieel als iemand vertrekt. Ik zou zelfs stouter durven te zijn door te 
zeggen dat de complexiteit van de facturen een strategisch-commer- 
cieel model is waarbij men probeert om de klanten zo weinig mogelijk 
te laten switchen. 
 
Dat hebben we trouwens ook vastgesteld. In de coronacrisis waren de 
prijzen historisch laag. Toch heeft maar 10 % van de gezinnen actie 
ondernomen, terwijl dat misschien 90 % had moeten zijn. Vandaag een 
extra drempel inbouwen, lijkt me absoluut niet noodzakelijk. Ik ben dus 
zeer tevreden met uw antwoord. We zitten op dezelfde golflengte: we 
hebben die verbrekingsvergoedingen absoluut niet nodig. 
 

06.07  Kris Verduyckt (Vooruit): 

Compte tenu de la stabilisation des 
prix, de telles propositions me pa-
raissent étranges. Les fournisseurs 
d'énergie préfèrent éviter que les 
clients partent à la concurrence. Il 
existe déjà de nombreux freins au-
jourd'hui, comme la redevance 
fixe. Des réductions devraient tou-
jours être accordées, et non seule-
ment à l'issue d'un contrat d'un an. 
Il n'est pas nécessaire d'instaurer 
un seuil supplémentaire. Je suis 
sur la même longueur d'onde que 
la ministre: nous n'avons pas be-
soin de ces indemnités de rupture. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

07 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De procedure bij het Grondwet-

telijk Hof tegen het Vlaams decreet van 14 juli 2023" (55041244C) 

07 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La procédure devant la Cour 

constitutionnelle contre le décret flamand du 14 juillet 2023" (55041244C) 
 

07.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, de regering be-

sliste om naar het Grondwettelijk Hof te trekken tegen de bepalingen 
van het decreet van 14 juli 2023. Dit wordt gemotiveerd op basis van 
de inschatting dat dit de federale bevoegdheden schendt met betrek-
king tot het transmissienet en het vervoersnet. 
 
Aan de andere kant motiveren de indieners van het toenmalige voor-
stel van decreet net dat de vaststelling van de taken met betrekking tot 
de nieuwe energiebronnen, met uitzondering van kernenergie, en het 
rationeel energiegebruik op land een exclusieve gewestbevoegdheid 
is. Voor die specifieke materies komt het dus het gewest toe om de 

07.01  Bert Wollants (N-VA): Le 

gouvernement fédéral a introduit 
un recours en annulation devant la 
Cour constitutionnelle contre le dé-
cret flamand du 14 juillet 2023 au 
motif que celui-ci viole les compé-
tences fédérales en matière de ré-
seau de transmission et de trans-
port. La Cour constitutionnelle 
s'était déjà prononcée sur cette 
question dans son arrêt du 9 juillet 
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bepaling die in de hogere wetgeving zit om te zetten. Het zou qua be-
voegdheden natuurlijk niet zo fraai zijn als de federale overheid of de 
federale regulator voor dat soort bepalingen een vetorecht zou kunnen 
uitoefenen op de implementatie van gewestelijke bevoegdheden met 
betrekking tot nieuwe energiebronnen en rationeel energiegebruik. Het 
verleden heeft trouwens aangetoond dat dit ook al een gangbare prak-
tijk is. Zowel het Vlaams Gewest als het Waals Gewest hebben name-
lijk al openbaredienstverplichtingen opgelegd aan Elia, iets waartegen 
u nu in beroep gaat. 
 
Het Grondwettelijk Hof heeft zich ook al eerder uitgesproken over deze 
materie. In een arrest van 9 juli 2013 werd letterlijk gesteld: "Het komt 
derhalve de gewesten toe in de hen toegewezen aangelegenheden 
verplichtingen op te leggen aan alle betrokken actoren op de energie-
markt, niet alleen wat hun activiteiten op het distributienet betreft, maar 
ook wat hun activiteiten op het vervoers- of transmissienet betreft." De 
vraag is dus of het enigszins zinnig is om een voorstel van decreet dat 
gebaseerd is op deze uitspraak van het Grondwettelijk Hof aan te vech-
ten voor datzelfde Grondwettelijk Hof. 
 
Hoe evalueert u de uitspraak van het Grondwettelijk Hof van 9 juli 
2013, meer bepaald de passage B 20.3, in het licht van uw beroep tot 
vernietiging? 
 
Hoeveel rechtszaken zijn er momenteel hangende bij het Grondwette-
lijk Hof op basis van de bevoegdheidsverdeling op het vlak van ener-
gie? Hoeveel zijn er reeds afgewerkt deze bestuursperiode en wat was 
daarvan de finaliteit? 
 
Bent u van oordeel dat de huidige bevoegdheidsverdeling op het vlak 
van energie een voorbeeld is van homogene bevoegdheidspakketten?  
 

2013, qui attribuait cette compé-
tence aux régions.  
 
Est-il opportun de contester le dé-
cret du 14 juillet 2023? Combien 
d'actions en justice relatives à la 
compétence en matière d'énergie 
sont-elles actuellement en cours? 
Combien d'entre elles ont été ache-
vées pendant cette législature? 
Quelle en a été l'issue? Considé-
rez-vous que dans le cadre de la 
répartition des compétences ac-
tuelle, on peut parler de paquets de 
compétences homogènes? 
 

07.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, er is wel-

overwogen beslist om een verzoekschrift in te dienen bij het Grondwet-
telijk Hof, uiteraard rekening houdend met bestaande rechtspraak, ook 
met het arrest van het Grondwettelijk Hof van 9 juli 2013 met het rol-
nummer 98/2013. Dat arrest laat voldoende ruimte voor interpretatie 
om een vernietigingsberoep in te dienen bij het Grondwettelijk Hof. Bo-
vendien is het ook beperkt tot de regeling die destijds werd voorgelegd. 
Onze evaluatie van het arrest is uiteengezet in het verzoekschrift dat 
bij het Grondwettelijk Hof wordt ingediend en het zal dan ook aan het 
Grondwettelijk Hof zijn om hierover te oordelen. 
 
Als het decreet zo robuust zou zijn als hier wordt beweerd, waarom 
heeft het Vlaams Parlement er dan bewust voor gekozen om dit de-
creet niet voor advies voor te leggen aan de afdeling Wetgeving van 
de Raad van State? Laat mij citeren uit de parlementaire voorbereiding 
van het decreet dat wij bestrijden. Men wilde namelijk niet "het risico 
nemen dat de Raad van State op bepaalde punten een negatief advies 
geeft in deze aangelegenheid waar het aan de politiek is om te beslis-
sen. Dan zou de CEO" - van de VREG - "argumenten hebben om zijn 
raad van bestuur te overtuigen naar het Grondwettelijk Hof te stappen." 
 
Met andere woorden, het Vlaams Parlement doet wat het doet om te 
vermijden dat er een procedure zou komen voor het Grondwettelijk Hof 
om dan vervolgens hier te vragen waarom we op basis van een as-
sessment onderzoeken hoe het zit met de bevoegdheden en of er al of 

07.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Cette décision a été prise 
après mûre réflexion. L'arrêt du 
9 juillet 2013 laisse une marge 
d'interprétation suffisante pour in-
troduire un recours en annulation. 
En outre, il est limité au régime qui 
a été présenté à l'époque. Le Par-
lement a choisi de ne pas sou-
mettre ce décret à l'avis de la sec-
tion de législation du Conseil 
d'État. On peut toutefois se  
demander s'il est suffisamment ro-
buste. 
 
L'État est actuellement impliqué 
dans trois affaires pendantes  
devant la Cour constitutionnelle 
concernant une prétendue violation 
de la répartition des compétences 
dans le domaine de l'énergie. Il 
s'agit de trois procédures enga-
gées par le gouvernement fla-
mand. 
 
Il s'agit plus spécifiquement de la 
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niet wordt geraakt aan federale bevoegdheden als het Vlaams Parle-
ment daarover heeft beslist. Het Vlaams Parlement heeft in de over-
wegingen zelf aangegeven dat het dat toch maar niet ging doen. 
 
Ten gronde, bijkomend weerhoudt die uitspraak van het Grondwettelijk 
Hof het Vlaams Gewest ook niet om naar het Grondwettelijk Hof te 
stappen omtrent de implementatie van exclusief federale bevoegdhe-
den. In verschillende vernietigingsberoepen van het Vlaams Gewest 
wordt er immers geen bevoegdheidsconforme lezing gegeven van de 
bestreden federale wettelijke bepalingen. 
 
Op dit moment is de Staat betrokken in drie hangende zaken bij het 
Grondwettelijk Hof op basis van de bevoegdheidsverdeling op het vlak 
van energie. Dat zijn zaken waarin binnen het domein van energie een 
vermeende schending centraal staat van de regels die door of krach-
tens de Grondwet zijn vastgesteld voor het bepalen van de onderschei-
den bevoegdheid van de Staat, de gemeenschappen en de gewesten 
in de zin van artikel 1, 1°, van de bijzondere wet van 6 januari 1989. 
 
Het gaat hier over drie door de Vlaamse regering ingestelde zaken, 
namelijk tegen de EMD-wet van 23 oktober 2022, die een omzetting 
van de Europese elektriciteitsrichtlijn is; tegen de wet diverse bepa-
lingen van 21 mei 2023, waarmee onder andere de definitie van aard-
gas in de wet werd bijgestuurd; en tegen de waterstofwet van 
11 juli 2023. 
 
Tijdens deze legislatuur werden er twee zaken met betrekking tot de 
bevoegdheidsverdeling aanhangig gemaakt bij het Grondwettelijk Hof 
waarbij de federale Staat betrokken partij was. Eén keer leidde dit tot 
een arrest. 
 
De eerste zaak betrof de opslag. De Vlaamse regering had een beroep 
tot vernietiging van de artikelen 2 tot 6 van de wet van 14 februari 2022 
ingediend, de wijziging van de elektriciteitswet en de gaswet. In deze 
zaak ging het over de opslaginstallaties en de discussie over wat een 
grote opslaginstallatie is. Daar is geen uitspraak over gedaan, aange-
zien er afstand werd gedaan van het geding nadat de verschillende 
entiteiten op het Overlegcomité een akkoord hadden gesloten over wat 
er al dan niet onder grote opslag valt. 
 
We hebben eerst de bestreden wet en daarna de aangepaste wet be-
sproken in deze commissie. De bestreden wet had de toets van de 
Raad van State doorstaan. De Raad van State merkte het akkoord in 
het Overlegcomité voor die nieuwe wet echter als niet echt grondwet-
telijk aan. Mijnheer Wollants, het Parlement zegt dat sommige zaken 
politiek en niet juridisch moeten worden beslist. 
 
De andere zaak, die wel tot een uitspraak leidde, betrof een zaak die 
werd ingesteld door de nv APK Infra West tegen een ordonnantie van 
17 maart 2022. Die zaak ging over sancties die door die ordonnantie 
werden ingesteld. APK Infra West voerde aan dat die sancties een 
schending zouden inhouden van de federale bevoegdheid rond trans-
missie of elektriciteit en gas. Het Hof oordeelde dat dit niet het geval 
was. 
 
Over uw vraag over de homogene bevoegdheidspakketten kan ik het 
volgende zeggen. Een overheid die bevoegd is voor een bepaald re-
gelgevend gebied is ook bevoegd voor alle regelgeving die wegens de 

loi EMD du 23 octobre 2022, qui 
est une transposition de la directive 
européenne sur le marché de 
l'électricité, de la loi portant des dis-
positions diverses du 21 mai 2023, 
qui a notamment ajusté la définition 
du gaz naturel dans la loi, et la loi 
relative à l'hydrogène du 11 juillet 
2023. Au cours de cette législature, 
la Cour constitutionnelle a été sai-
sie de deux affaires de répartition 
des compétences dans lesquelles 
l'autorité fédérale était partie. Dans 
un cas, cela a donné lieu à un arrêt. 
Il s'agissait d'une procédure enga-
gée par la SA APK Infra West 
contre les sanctions prévues par 
une ordonnance du 17 mars 2022. 
La SA estimait que ces sanctions 
constituaient une violation de la 
compétence fédérale en matière 
de transport d'électricité et de gaz. 
La Cour a considéré que cela 
n'était pas le cas. 
 
Une autorité publique qui est com-
pétente pour un domaine régle-
mentaire déterminé est également 
compétente pour toute la régle-
mentation liée à ce domaine en rai-
son de la cohésion sociale. 
 
L'énergie est une compétence ex-
clusive partagée. Il est illusoire de 
penser que l’on pourrait avoir des 
paquets de compétences entière-
ment homogènes dans ce pays. En 
effet, par définition, les compé-
tences sont toujours partagées 
dans un État fédéral. Au fond, les 
affaires soumises à la Cour consti-
tutionnelle portent sur des visions 
politiques divergentes. Aujourd'hui, 
il y a surtout des procédures pen-
dantes qui ont été entamées par 
une région contre la législation en 
matière d'énergie au niveau des 
compétences fédérales. Cette ré-
gion a, me semble-t-il, choisi les ar-
ticles visés principalement pour 
créer des problèmes. Ces  
procédures juridiques ne contri-
buent évidemment pas à une poli-
tique homogène en matière d'éner-
gie. 
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maatschappelijke samenhang met dat domein verband houdt. 
 
Energie is een gedeeld exclusieve bevoegdheid. Het is dus geen voor-
beeld van een homogeen bevoegdheidspakket dat integraal aan 
slechts één overheid werd toegewezen. Zowel de federale overheid als 
de gewesten beschikken namelijk over bevoegdheden inzake Energie. 
Volledig homogene bevoegdheidspakketten zijn in dit land eigenlijk 
een illusie. In een federale staat worden de bevoegdheden immers al-
tijd verdeeld. Ze zijn dus per definitie niet homogeen. 
 
Waar het hier in essentie over gaat – en dat is ook de vaststelling die 
ik zelf maak – is dat de zaken die voorgelegd worden aan het Grond-
wettelijk Hof ten gronde gaan over verschillende politieke visies. Er zijn 
vandaag vooral procedures hangende vanuit één gewest tegen de 
energiewetgeving binnen de federale bevoegdheden. De geviseerde 
artikelen lijken mij ook zodanig gekozen om vooral problemen te cre-
eren zonder dat hiervoor enige verantwoordelijkheid moet worden ge-
nomen, zodat er uiteindelijk enkel advocatenkantoren baat bij hebben 
en niet de burger. Deze juridische procedures dragen uiteraard ook 
niet bij tot een homogeen energiebeleid. 
 

07.03  Bert Wollants (N-VA): Bedankt, mevrouw de minister, of moet 

ik zeggen mevrouw de minister-advocaat? Die rol kunt u op dat vlak 
immers niet altijd wegsteken. 
 
In dit geval gaat het over een voorstel van decreet, dus een initiatief 
van een aantal parlementsleden. In dit Huis worden wel meerdere 
wetsvoorstellen ingediend waarvoor geen actie van de Raad van State 
wordt gevraagd. Er is zelfs een wetsvoorstel waarvoor al drie of 
vier keer geprobeerd werd om een advies van de Raad van State te 
vragen, maar waarbij dat niet lukt omdat de meerderheid het niet nodig 
vindt. Het is dus de vraag of dat ergens zal toe leiden. 
 
Ik kan enkel vaststellen dat wat u hier aanhaalt en de reden waarom u 
naar het Grondwettelijk Hof stapt de gangbare praktijk is gedurende 
vele jaren. We hoeven enkel op de website van Elia te kijken om te 
zien dat zij op basis van Vlaamse decreten en Waalse reglementering 
zeggen dat hen dat opgelegd werd en dat zij dat ook nauwkeurig uit-
voeren. Daar is nooit iemand een procedure tegen gestart. De vraag is 
natuurlijk of u hiermee iets wilt binnenhalen of niet en of dat ergens toe 
moet leiden, buiten het feit dat het de balans misschien wat meer in 
evenwicht brengt tussen de poging om de bevoegdheden strenger af 
te lijnen in Vlaanderen en wat u hier wilt doen om dat tegen te werken. 
 
Ik kijk uit naar wat er zal gebeuren, maar in het verleden was het 
meestal zo dat u tot een compromis bent gekomen. Misschien komt 
dat er in dezen ook nog, maar als men zich kan baseren op een uit-
spraak van het Grondwettelijk Hof, die vrij letterlijk aangeeft dat er in-
derdaad openbare dienstverplichtingen kunnen worden gelegd op de 
beheerder van het vervoers- en het transmissienet, dan staat men toch 
vrij sterk in zijn schoenen. Ik ben dus zeer benieuwd wat hier nog van 
komt.  
 
Tot slot, homogene bevoegdheidspakketten zijn in België bijna onmo-
gelijk. Men heeft zijn uiterste best gedaan om ze zo onsamenhangend 
mogelijk te maken. Het helpt natuurlijk ook niet dat wij met een be-
voegdheidsverdeling van de jaren 80 kijken naar bevoegdheden die 
moeten worden uitgeoefend in de 21ste eeuw. Wellicht was waterstof 

07.03  Bert Wollants (N-VA): 

Dans sa réponse, la ministre est 
plus avocate que ministre. La 
question est de savoir ce qu'elle 
veut obtenir par cette procédure. 
 
Dans le passé, la ministre est gé-
néralement parvenue à des com-
promis. Je suis curieux de con-
naître l’issue de cette procédure, 
mais si l'on peut s'appuyer sur un 
arrêt de la Cour constitutionnelle, 
qui stipule littéralement que des 
obligations de service public peu-
vent effectivement être imposées 
au gestionnaire du réseau de 
transport et de transmission, nous 
nous trouvons dans une position 
assez forte. Le fait que nous de-
vons examiner des pouvoirs exer-
cés au 21e siècle par le biais d’une 
répartition des compétences datant 
des années 1980 ne facilite évi-
demment pas les choses. 
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niet top of mind toen de regels zijn geschreven die nu moeten worden 
toegepast.  
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De energieprioriteiten in het 

kader van het voorzitterschap van de Raad van de EU" (55041247C) 

08 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les priorités en matière d'énergie 

dans le cadre de la présidence du Conseil de l'UE" (55041247C) 
 

08.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ik stelde u al eer-

der de vraag welke energieprioriteiten u in het kader van het voorzit-
terschap naar voren schuift. U hebt toen verschillende dossiers aange-
haald die ook al door het Spaanse voorzitterschap werden aangepakt. 
Het lijkt ons de moeite om een nieuwe stand van zaken van u te krijgen, 
alsook een toelichting over uw concrete aanpak van deze punten.  
 
Tegelijkertijd gaf uw collega Khattabi al aan dat er tijdens het voorzit-
terschap geen nationale standpunten zullen worden ingenomen. Dat 
maakt dat u wellicht uw eigen insteek in deze debatten achteruit zult 
moeten schuiven. Hoe moeten we dat concreet zien? 
 
Kunt u een stand van zaken geven van de verschillende energiepriori-
teiten in het kader van het voorzitterschap? 
 
Hoe gaat u om met wat uw collega Khattabi de traditie noemt om geen 
nationale standpunten meer in te nemen? In welke mate verandert dat 
de aanpak in deze dossiers ten opzichte van de aanpak tijdens het 
Spaanse voorzitterschap? 
 

08.01  Bert Wollants (N-VA): La 

ministre peut-elle faire le point sur 
les priorités de la Belgique en ma-
tière d'énergie dans le cadre de la 
présidence belge du Conseil? 
 
La ministre Khattabi a déjà indiqué 
précédemment que la Belgique ne 
défendrait pas de positions natio-
nales au cours de sa présidence. 
Comment devons-nous com-
prendre cette déclaration? 
 

08.02 Minister Tinne Van der Straeten: We hebben hier in een niet zo 

ver verleden, evenals tijdens de bespreking van de beleidsnota, al 
eens over gesproken. Wat de prioriteiten binnen de afronding van de 
wetgevende agenda betreft, zijn alle dossiers inzake energie op poli-
tiek niveau gefinaliseerd door Spanje. Dat betekent dat het resterende 
werk voor die wetgevende dossiers gaat om de verfijning en de afron-
ding van de teksten en om het in goede banen leiden van de formele 
goedkeuringsprocedure, wat door België zal worden uitgevoerd. Voor 
het overige zijn er geen wijzigingen in de prioriteiten.  
 
Een van de grote prioriteiten tijdens het voorzitterschap is de ontwik-
keling van energie-infrastructuur en het toegankelijk maken van her-
nieuwbare energie op zee voor iedereen. De informele Raad zal daar 
volledig aan gewijd zijn.  
 
De energieministers hebben elkaar na de inval van Rusland in Oekra-
ine vaak ontmoet om noodmaatregelen te treffen. We hebben altijd ge-
zegd dat na de noodmaatregelen structurele wijzigingen moeten wor-
den doorgevoerd. De grote uitdaging daar bestaat erin de energieon-
afhankelijkheid op te krikken en de ontwikkeling mogelijk te maken van 
een aangepast en geïntegreerd Europees elektriciteitsnet. Om daartoe 
te komen moeten we veel hordes nemen. Het is onze opzet om die 
barrières en mogelijke oplossingen te identificeren en vanuit de Raad 
die informatie als input aan de Europese Commissie bij ingang van 
haar nieuwe mandaat over te maken. 
 
Een andere prioriteit is het faciliteren van de internationale handel in 

08.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: L'Espagne a mené toutes 
les priorités législatives à leur 
terme sur le plan politique. La Bel-
gique va affiner les textes et mener 
à bien la procédure formelle d'ap-
probation. Les priorités ne seront 
pas modifiées. 
 
Une des grandes priorités consiste 
à développer une infrastructure 
énergétique européenne et à veil-
ler à ce que l'énergie renouvelable 
produite en mer soit accessible à 
tous. La réunion informelle du Con-
seil sera entièrement consacrée à 
cet objectif. 
 
Après avoir pris des mesures d'ur-
gence à la suite de l'invasion de 
l'Ukraine par la Russie, nous de-
vons à présent devenir structurelle-
ment indépendants sur le plan 
énergétique et développer un  
réseau d'électricité adapté et inté-
gré. Nous avons l'intention d'identi-
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waterstof. Niet alle energie die we in de EU nodig hebben, zullen we 
immers ook hier kunnen produceren. Voor waterstof is er nood aan 
internationaal erkende standaarden. Dat zullen we faciliteren via een 
technische workshop over de certificatie van waterstof die in febru-
ari 2024 in Luik plaatsvindt.  
 
Vervolgens is er de renovatiegolf. Die track wordt getrokken door de 
gewesten. De gebouwensector, in het bijzonder in België, is een zeer 
kapitaalsintensieve uitdaging in de klimaat- en energietransitie: van fi-
nanciering tot geschoolde arbeidskrachten en van de brede en uni-
forme toepassing van energiescans tot het verzekeren van de toevoer-
lijnen van de nodige materialen. Er zijn heel wat uitdagingen die moe-
ten worden aangepakt en waarbij de lidstaten van elkaar kunnen leren. 
De gewesten hebben hun schouders onder dit thema gezet. Deze ac-
tiviteit is ondertussen al achter de rug.  
 
Een ander punt is het verzekeren van de bevoorrading van medische 
radio-isotopen en radiofarmaca. Naast het gebruik voor diagnose kun-
nen medische radio-isotopen ook worden gebruikt voor curatieve toe-
passingen. Het vorige Belgische voorzitterschap stond aan de wieg 
van het medische radio-isotopenobservatorium om tekorten voor di-
agnostische radio-isotopen zo goed mogelijk op te vangen en zieken-
huizen en patiënten op de hoogte te houden van de tekorten om zo de 
behandeling zo goed mogelijk te programmeren. 
 
De inzet van radio-isotopen voor curatieve behandelingen, dus voor de 
radiofarmaca, kent een snelle ontwikkeling, maar er zijn ook een aantal 
uitdagingen, onder meer op het gebied van regelgeving, die moeten 
worden aangepakt, zoals bij andere medische toepassingen op Euro-
pees niveau, om te vermijden dat tekorten leiden tot wachttijden voor 
patiënten.  
 
Met betrekking tot de nationale standpunten heeft de voorzitter – wie 
dat ook is, om de zes maanden is er een andere voorzitter – altijd de 
rol om een eerlijke bemiddelaar te zijn, een honest broker, in het debat 
in de Raad. Het is dus aan de voorzitter om vast te stellen welke stand-
punten consensus, unanimiteit of een meerderheid kunnen wegdra-
gen. Dat is ook de reden waarom een land dat het voorzitterschap 
waarneemt traditiegetrouw geen nationaal standpunt inneemt. Daarom 
is een Belgisch standpunt niet aan de orde. Mevrouw Khattabi heeft 
daarnaar verwezen.  
 
U herinnert zich misschien dat over de hervorming van de elektriciteits-
markt, een van de laatste dossiers waarover de Spanjaarden een ak-
koord hebben beklonken, een zeer verwoed debat plaatsvond tussen 
twee grote lidstaten, Frankrijk en Duitsland, met een aantal like-minded 
lidstaten. Ik herinner mij dat Teresa Ribera zei dat ze voorzitter was en 
dus een honest broker en dat we daar blij mee moesten zijn, want dat 
zij anders heel hard zou hebben gevochten.  
 
Het innemen van een positie als voorzitter betekent dat men naar de 
26 andere collega's kijkt en probeert te zoeken naar een standpunt dat 
tot een compromis kan leiden en maakt dat men een honest broker is. 
België is daar traditioneel redelijk goed in, wellicht vanwege onze 
staatsstructuur, en wordt daarvoor enorm gerespecteerd. Dat is ook 
niet zo ongewoon. Zelfs in de discussie over het plafond op de gasprij-
zen zijn wij, alhoewel we een sterk nationaal standpunt hadden, ook 

fier, au sein du Conseil, les éven-
tuelles barrières et les solutions en-
visageables pour être à même de 
transmettre ultérieurement ces in-
formations à la nouvelle Commis-
sion européenne. 
 
Une autre priorité consiste à facili-
ter le commerce international de 
l'hydrogène par le biais de normes 
internationalement reconnues. Un 
atelier technique sur la certification 
de l'hydrogène aura lieu à Liège ce 
mois-ci. 
 
S'agissant de la vague de rénova-
tion prévue, l'initiative se situe au 
niveau des régions. Elles ont déjà 
organisé une concertation sur les 
défis en la matière afin que les 
États membres puissent échanger 
leurs expériences. 
 
Un autre point à l'ordre du jour ré-
side dans la sécurité d'approvision-
nement des radio-isotopes médi-
caux et des produits radiopharma-
ceutiques susceptibles d'intervenir 
dans les diagnostics et les applica-
tions thérapeutiques. Plusieurs dé-
fis, notamment sur le plan de la ré-
glementation, doivent être relevés 
pour prévenir les pénuries et les 
délais d'attente pour les patients. 
 
Le président du Conseil doit agir en 
tant que conciliateur honnête en re-
cherchant le consensus ou une 
majorité au sein du Conseil. C'est 
pourquoi le pays assurant la prési-
dence ne prend traditionnellement 
pas de position nationale. La Bel-
gique a toujours été assez douée 
dans ce domaine, peut-être en rai-
son de la structure de l'État qui la 
caractérise. Par exemple, lors de la 
discussion sur le plafond du prix du 
gaz, nous avons cherché un com-
promis en tant que conciliateur 
honnête, bien que nous ayons 
nous-mêmes adopté une position 
nationale forte. C'est ainsi que 
nous obtenons de bons résultats. 
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honest broker geweest tussen de groep van gas-caplanden en bijvoor-
beeld Duitsland. Ik denk dat we alles in huis hebben om in bepaalde 
dossiers die voorliggen te komen tot goede resultaten. 
 

08.03  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, ik dank u voor uw 

antwoord. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

09 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De aanpak van de overslag van 

Russisch aardgas in Zeebrugge (of niet)" (55041248C) 

09 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Les mesures envisagées (ou non) 

contre le transbordement de gaz naturel russe à Zeebrugge" (55041248C) 
 

09.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, in het verleden 

maakte u duidelijk dat u komaf wilt maken met de overslag van Rus-
sisch aardgas in Zeebrugge, maar u gaf aan dat u daartoe geen instru-
menten hebt. Ondertussen maakte Europa wel een opening daartoe, 
waarbij elk land hier zelf beslissingen over kan nemen. De koppeling 
van verschillende contracten aan onder andere de contracten voor her-
vergassing maakt dat echter op zich ook niet eenvoudig. Een beslis-
sing nemen waarbij de overslag naar één haven verder verhuist, lijkt al 
helemaal geen zinnige oplossing. 
 
De vraag is dus waar we vandaag dan staan met uw standpunt en de 
acties die u op dit vlak nog wilt nemen. Welke hordes moeten Europees 
genomen worden om dat te doen? Wat is de wenselijkheid van een 
dergelijke stap en hoe is dit verwerkt in de prioriteiten van het Belgische 
voorzitterschap? Naar aanleiding van de vorige vraag, is dat enigszins 
gerelateerd? Wat is op dit moment uw standpunt en hoe wenst u dat 
aan te pakken? 
 

09.01  Bert Wollants (N-VA): À 

l'époque, la ministre avait déclaré 
vouloir mettre fin au transborde-
ment de gaz naturel russe à Zee-
brugge, mais ne pas disposer d'ins-
truments à cet effet. Dans l'inter-
valle, l'Europe a créé une ouverture 
pour les pays qui souhaitent pren-
dre une décision en la matière. 
Toutefois, la tâche n'est pas aisée.  
 
Quels obstacles la ministre doit-
elle encore surmonter? S'agit-il 
vraiment d'une démarche souhai-
table? Y a-t-il un lien avec la prési-
dence belge de l'UE? 
 

09.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, alvorens 

uw vragen te beantwoorden, wil ik twee voorafgaande opmerkingen 
maken. In het kader van de REPowerEU-communicatie heeft de Com-
missie, met de steun van de lidstaten, aangekondigd tegen 2027 komaf 
te willen maken met alle invoer van Russische fossiele brandstoffen. 
Die doelstelling blijft behouden en we moeten deze verbintenis effectief 
waarmaken met de Europese instellingen, aangezien dit het structu-
reelste antwoord is. 
 
Ten tweede is er een documentaire van de regisseur Sergio Ghizzardi, 
Gaz russe, la dernière route des Nenets, die ik zelf ook heb bekeken. 
Die documentaire gaat specifiek over de langetermijncontracten, des-
tijds goedgekeurd door de regulator, voor de gasleveringen vanuit het 
Jamal-schiereiland aan België. De insteek is dat die contracten Poetins 
oorlogskas verder spijzen. Die documentaire vertelt ook dat er een no-
madenvolk leeft op het Jamal-schiereiland en dat er ook nog andere 
consequenties verbonden zijn aan het massaal importeren van ener-
giebronnen vanuit één aanvoerroute. 
 
U vraagt wat wij concreet zullen doen en wat de conclusie is. Onder-
tussen is in het kader van het gaspakket een herziening van de gas-
verordening en de richtlijn aan de orde. Een nieuwe verordening voor-
ziet ook in een mogelijkheid voor de lidstaten om proportionele  
maatregelen te nemen om de aanvoer van lng vanuit Rusland en Wit-
Rusland tijdelijk te beperken onder bepaalde voorwaarden, zoals het 

09.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: La Commission euro-
péenne a annoncé son intention de 
supprimer toutes les importations 
de combustibles fossiles russes 
d'ici à 2027. En effet, ces contrats 
alimentent le trésor de guerre de 
M. Poutine. 
 
Le règlement et la directive sur le 
gaz feront l’objet d’une révision. Le 
nouveau règlement permettrait 
également aux États membres de 
prendre des mesures proportion-
nées pour limiter temporairement 
l'approvisionnement en gaz naturel 
liquéfié en provenance de Russie 
et de Biélorussie sous certaines 
conditions, notamment le fait de ne 
pas compromettre la sécurité de 
l'approvisionnement d'autres pays. 
Mon administration se penche ac-
tuellement sur la question. Une 
telle mesure impliquerait une con-
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niet in gevaar brengen van de bevoorradingszekerheid van andere lan-
den. Dat staat in artikel 7 van de herziene verordening.  
 
Ik heb aan mijn administratie gevraagd om een analyse te maken om 
de mogelijkheden in kaart te brengen om op basis van dat artikel 7 te 
kunnen handelen. Dat betekent dat wij hierover in overleg zullen moe-
ten gaan met de Europese Commissie en de andere lidstaten, maar 
het laat ook toe om op Europees niveau te handelen om andere ne-
veneffecten, zoals een verschuiving van de flows, voor te zijn. Ik heb 
die analyse gevraagd op korte termijn, zodat wij onze positie verder 
kunnen bepalen om te bekijken hoe wij voor de effectieve uitfasering 
kunnen zorgen tegen 2027 en welke instrumenten de verordening 
biedt om er al vroeger mee te kunnen starten. 
 

certation avec la Commission euro-
péenne et avec les autres États 
membres, mais elle nous  
permettrait également d'agir au ni-
veau européen pour prévenir 
d'autres effets secondaires, tels 
que le déplacement des flux. J'at-
tends de recevoir cette analyse à 
court terme. 
 

09.03  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, het is mij niet echt 

duidelijk of er nu echte actie komt of eerder een overweging om te be-
kijken tot welke actie u zou kunnen komen. Het is in ieder geval een 
dossier dat wij verder opvolgen, zeker omdat uw overwegingen ervoor 
zorgen dat een oplossing die enkel bij ons werkt, wellicht geen oplos-
sing is waar wij veel mee zijn. Dat is natuurlijk de grote uitdaging. Wij 
zullen zien hoe dat in de komende jaren zal verlopen.  
 

09.03  Bert Wollants (N-VA): On 

ne sait pas très bien si la ministre 
compte agir ou non. Une solution 
qui ne fonctionne qu'au niveau de 
notre pays sera sans doute insuffi-
sante. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Question de Malik Ben Achour à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "La souscription de contrats 

à tarif fixe par les bénéficiaires du tarif social" (55040695C) 

10 Vraag van Malik Ben Achour aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het sluiten van een contract 

met een vast tarief door begunstigden van het sociaal tarief" (55040695C) 
 

10.01  Malik Ben Achour (PS): Merci collègue Wollants. Madame la 

ministre, récemment un citoyen m'a contacté pour évoquer une situa-
tion particulière mais peut-être révélatrice, relative au tarif social. Cette 
personne, nouvellement bénéficiaire du tarif social étendu en tant que 
BIM, a vu son contrat de fourniture de gaz et d'électricité à tarif fixe 
arriver à échéance au mois d'octobre 2021. La personne décide alors 
de souscrire un nouveau contrat fixe auprès d'un autre fournisseur et 
cinq mois plus tard, en raison de la reprise de son activité profession-
nelle, et donc de la perte de son statut BIM, elle perd le tarif social dont 
elle bénéficiait jusqu'alors. Tandis qu'elle s'attendait à ce que son con-
trat fixe signé précédemment soit toujours valable, elle a dû constater 
que le fournisseur l'avait automatiquement redirigée vers un tarif cette 
fois variable. Sur la base de cette situation, j'ai quatre questions à vous 
poser. 
 
On le sait, la loi du 28 février 2022 prévoit que "le produit équivalent le 
moins cher du produit qui était applicable pendant la période où le 
client résidentiel a bénéficié des prix maximum" – je cite la loi – "peut 
être appliqué automatiquement par le fournisseur". Le fournisseur, 
semble-t-il, ne proposait plus de contrat fixe au moment de la perte du 
tarif social, ce qui explique le fait qu'un contrat variable ait été appliqué. 
Néanmoins, on peut se demander pourquoi le contrat fixe signé 
quelques mois plus tôt pouvait ne plus valoir. Comment peut-on expli-
quer cette situation? 
 
Deuxièmement, à considérer que les bénéficiaires du tarif social ne 
puissent effectivement souscrire à des contrats fixes, ou du moins en 
bénéficier, comment expliquer que le fournisseur ait pu proposer un tel 

10.01  Malik Ben Achour (PS): 

Het gas- en elektriciteitscontract 
met vast tarief van een medebur-
ger liep in 2021 ten einde, toen hij 
pas als RVT begunstigde van het 
uitgebreid sociaal tarief geworden 
was. Hij sloot toen een nieuw con-
tract met vast tarief bij een andere 
leverancier. Vijf maanden later ver-
loor hij het recht op het sociaal ta-
rief omdat hij niet langer de RVT-
status genoot. Hoewel hij het eer-
der ondertekende vaste contract 
wilde voortzetten, activeerde de le-
verancier voor hem automatisch 
een contract met variabel tarief.  
 
De leverancier bood geen vaste 
contracten meer aan op het mo-
ment dat de persoon in kwestie het 
sociaal tarief verloor en bijgevolg 
werden de voorwaarden van een 
variabel contract toegepast. 
Waarom was echter het vaste con-
tract dat enkele maanden eerder 
ondertekend werd niet meer gel-
dig?  
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contrat à une personne ayant effectivement le tarif social, et sans in-
former son client de cette possible incompatibilité? 
 
Troisièmement, contacté, le fournisseur a évoqué le droit de rétracta-
tion du client. En somme, le client aurait pu choisir de ne pas bénéficier 
de son tarif social, au profit du contrat fixe nouvellement signé. Néan-
moins, une nouvelle fois, il n'y a pas eu d'information fournie au client. 
Pourriez-vous nous dire les dispositions en vigueur quant aux informa-
tions que doivent fournir les fournisseurs dans de telles circonstances? 
 
Enfin, de manière générale, des initiatives peuvent-elles être ou sont-
elles envisagées pour éviter ce type de situation?  
 

Indien ten tweede de begunstigden 
van het sociaal tarief geen vaste 
contracten kunnen krijgen, waarom 
stelde de leverancier dan een der-
gelijk contract voor zonder dat hij 
zijn klant op de hoogte bracht van 
die mogelijke onverenigbaarheid?  
 
Ten derde had de klant ervoor kun-
nen kiezen om geen gebruik te ma-
ken van zijn sociaal tarief om dan 
het voordeel van zijn pas onderte-
kende vaste contract te genieten. 
De klant werd daarvan echter niet 
op de hoogte gebracht. Welke in-
formatie moeten de leveranciers 
aan hun klanten bezorgen?  
 
Kunnen er tot slot initiatieven over-
wogen worden om dit soort situa-
ties te voorkomen?  
 

10.02  Tinne Van der Straeten, ministre: Monsieur Ben Achour, le tarif 

social a pour but de protéger les personnes en situation de pauvreté 
énergétique contre les prix élevés de l'énergie, comme ce fut le cas 
pendant la crise énergétique. Durant cette période, il a protégé un 
grand nombre de personnes. Du reste, nous sommes un exemple in-
ternational en la matière.  
 
De plus, la législation donnant droit au tarif social avait tenu compte de 
la situation dans laquelle le client se trouverait lorsqu'il perdrait ce droit. 
À cet égard, il est pratiquement impossible de prendre en compte les 
contrats de fourniture que le client avait conclus avant d'avoir droit au 
tarif social. Comme vous l'indiquez vous-même, la loi prévoit pour le 
moment qu'après expiration de ce droit, le fournisseur d'énergie doit 
appliquer le produit équivalent le moins cher à celui qui était applicable 
pendant la période durant laquelle le client résidentiel bénéficiait du 
tarif social. En effet, en tant que tel, celui-ci n'était pas fixe, mais déter-
miné trimestriellement par la CREG. Ce mode de fonctionnement vise 
précisément à garantir que les bénéficiaires puissent jouir d'un tarif 
énergétique plus favorable. Si l'on déterminait le tarif social sur une 
base annuelle, on risquerait que des bénéficiaires paient un prix plus 
élevé que le plus avantageux du moment. Cela ne signifie nullement 
que le bénéficiaire du tarif social ne pourrait pas souscrire un contrat 
fixe, mais qu'il devrait renoncer à son droit au tarif social, comme l'a 
correctement communiqué le fournisseur.  
 
Je voudrais souligner qu'à l'époque, il y avait une crise de l'énergie et 
que pratiquement aucun fournisseur ne proposait encore de contrat 
fixe. L'histoire de ce citoyen que vous avez relatée est une coïncidence 
malheureuse. Il est impossible à un fournisseur de vérifier par avance 
si un client est éligible ou non au tarif social et donc de le conseiller 
préalablement. Malheureusement, la base de données du SPF Écono-
mie ne le permet pas pour l'instant. Toutefois, une étude est en cours 
en vue d'en optimiser le fonctionnement. Le citoyen en question aurait 
pu trouver lui-même des informations sur les sites internet du SPF Éco-
nomie et de la CREG.  
 

10.02 Minister Tinne Van der 

Straeten: De bedoeling van het so-
ciaal tarief is kwetsbare personen 
te beschermen tegen de hoge 
energieprijzen. Op dat vlak is ons 
land internationaal toonaange-
vend. 
 
In de wetgeving werd er rekening 
gehouden met de situatie waarin 
de klant zich zou bevinden wan-
neer hij dat recht verliest. Het is on-
mogelijk om rekening te houden 
met de leveringscontracten die 
door de klant gesloten werden 
voordat hij recht had op het sociaal 
tarief. Nadat het recht vervallen is, 
moet de leverancier het goedkoop-
ste product toepassen dat gelijk-
waardig is aan het product dat toe-
gepast werd tijdens de periode 
waarin de klant recht had op het so-
ciaal tarief.  
 
Het sociaal tarief is geen vast ge-
geven, maar wordt elk kwartaal 
door de CREG bepaald. Indien dat 
op jaarbasis zou gebeuren, zou het 
kunnen gebeuren dat de begun-
stigden meer zouden betalen dan 
het voordeligste tarief van het mo-
ment. Een begunstigde zou een 
vast contract kunnen sluiten, maar 
zou dan moeten afzien van zijn 
recht op het sociaal tarief.  
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Les différents CPAS et mutuelles de notre pays peuvent également 
fournir des informations complémentaires relatives au tarif social. Tout 
est une question d'obtenir la bonne information au bon moment. Si cet 
accès est amélioré, l'application du droit à un tarif social peut l'être éga-
lement.  
 
L'étude de faisabilité de l'organisation d'un tel flux d'informations entre 
le gouvernement et les fournisseurs est en cours. Nous attendons les 
résultats pour voir comment nous pouvons améliorer le système. 
 

Ten tijde van dit voorval zaten we 
midden in een energiecrisis en 
bood geen enkele leverancier nog 
vaste contracten aan. Het verhaal 
dat u vertelt, is het gevolg van een 
ongelukkige samenloop van om-
standigheden. Een leverancier kan 
niet op voorhand nagaan of een 
burger in aanmerking komt voor 
het sociaal tarief. De databank van 
de FOD Economie biedt die moge-
lijkheid niet, maar er loopt een stu-
die met het oog gericht op een ver-
beterde werking van die databank.  
 
De burgers hadden zich op de 
websites van de FOD en de CREG 
en bij de OCMW's kunnen informe-
ren. De haalbaarheidsstudie over 
de organisatie van de informatie-
stromen tussen de regering en de 
leveranciers zal ons helpen het 
systeem te verbeteren. 
 

10.03  Malik Ben Achour (PS): Madame la ministre, je vous remercie 

pour vos réponses. Vous parlez de coïncidence malheureuse mais je 
considère quand même que c'est révélateur non pas d'un dysfonction-
nement du système – car il fonctionne – mais de certaines situations 
où le manque d'informations piège le bénéficiaire. Ce n'est pas idéal.  
 
J'entends votre volonté d'améliorer le système. J'imagine que vous fe-
rez des propositions. Vous avez évoqué l'optimisation de la base de 
données, ce qui me paraît être une bonne base pour commencer le 
travail. 
 
Je resterai attentif à ce genre de situation parce que le but est d'amé-
liorer le fonctionnement général du système au bénéfice du plus grand 
nombre. 
 

10.03  Malik Ben Achour (PS): 

Soms lopen de begunstigden als 
gevolg van het gebrek aan informa-
tie in de val. Het optimaliseren van 
de databank lijkt me een goede 
start. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

11 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "Het gebruik van R33 en de brief 

van BRAFCO" (55041251C) 

11 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "L'utilisation du R33 et le courrier 

de la BRAFCO" (55041251C) 
 

11.01  Bert Wollants (N-VA): Mevrouw de minister, in het kader van 

de verlaging van de uitstoot van stookolieketels onderzoeken een aan-
tal landen alternatieven zoals R33. Dat is een brandstof die voor een 
derde bestaat uit een hernieuwbare component, zoals 26 % HVO en 
7 % FAME. Deze brandstof zou op de Belgische markt nog niet toege-
laten zijn. De Federatie der Brandstoffenhandelaars stelde u daarover 
al meermaals vragen, maar voor zover bekend hebt u deze nog niet 
schriftelijk beantwoord. De sector geeft aan dat gebruik van deze 
brandstof de uitstoot van een stookolieketel zou kunnen verminderen 
tot de uitstoot van een gasketel. Zij stellen dat er 2,4 miljoen ton CO2 
zou kunnen worden bespaard per jaar. 

11.01  Bert Wollants (N-VA): Afin 

de réduire les émissions des chau-
dières au mazout, plusieurs pays 
recherchent des alternatives telles 
que le R33, un combustible com-
posé d'un tiers de composants re-
nouvelables. Ce carburant ne se-
rait pas encore autorisé sur le mar-
ché belge. La Fédération Belge 
des Négociants en Combustibles 
et Carburants (BRAFCO) a déjà 
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Dat leidt mij tot een aantal vragen. 
 
Kunt u een evaluatie maken van het gebruik van R33 en de effecten 
die het gebruik van die brandstof met zich meebrengt? Klopt het dat 
BRAFCO u hierover aanschreef, maar dat u tot op heden nog niet re-
ageerde? Welk standpunt neemt u in ten aanzien van het schrijven van 
BRAFCO?  
 

adressé plusieurs questions à ce 
sujet à la ministre. Selon l'industrie, 
les chaudières au mazout fonction-
nant avec ce combustible  
n'émettraient pas davantage que 
les chaudières à gaz. 
 
La ministre peut-elle évaluer l'utili-
sation possible et les effets du 
R33? Est-il exact qu'elle n'a pas 
encore répondu au courrier de la 
BRAFCO? Quelle position adop-
tera-t-elle en la matière? 
 

11.02 Minister Tinne Van der Straeten: BRAFCO heeft inderdaad een 

brief geschreven, net als bij elk dossier dat ook maar iets te maken 
heeft met petroleum. De finaliteit van de brieven is altijd hoe hun sector 
kan overleven en of we toch niet wat duurzamer kunnen worden door 
toch nog wat petroleum toe te laten. Dat werkt niet alleen op mijn ze-
nuwen, maar ook op die van mijn Vlaamse collega, mevrouw Demir, 
die zich al in niet mis te verstane bewoordingen heeft uitgelaten over 
de lobby van die sector. 
 
Iedereen mag echter uiteraard brieven sturen en iedereen die een brief 
stuurt, zal een antwoord krijgen. Wat BRAFCO hier echter voorstelt, 
met name de R33, vereist toch wel enige reflectie en enig onderzoek 
voordat wij daarop ja of nee kunnen zeggen. 
 
De vraag van BRAFCO, maar ook het beleid ter zake, kan namelijk niet 
los gezien worden van de omzetting van de RED III waarvoor we mo-
menteel voorbereidend studiewerk verrichten. We moeten daar op 
meer macro-economische basis rekening houden met een aantal pa-
rameters, zoals de verwachte beschikbaarheid van biomassa en de 
bredere duurzaamheidsoverwegingen doorheen de hele waardeketen, 
zowel op milieu- als socio-economisch vlak. Dat is trouwens een punt 
waar wij binnen de RED III-onderhandelingen op Europees niveau een 
zeer strikt standpunt hadden met België. Dat werd ook zeer sterk aan-
gedreven door de verschillende gewesten in dit land. 
 
Ten derde kom ik tot de concurrerende vraag van andere sectoren, in 
het bijzonder de hard-to-abatesectoren zoals de industrie, maar ook de 
luchtvaart- en de scheepvaartsector. BRAFCO vraagt wat we kunnen 
doen om minder CO2 in de lucht te brengen. De luchtvaart en scheep-
vaart hebben ook doelstellingen waaraan moet worden voldaan. Daar 
moet men ook vergroenen. Wat zal men voor wat inzetten? Woningen 
kan men gemakkelijk verwarmen op elektriciteit, maar in de luchtvaart 
en de scheepvaart kan men niet hetzelfde doen. Als er maar een be-
perkte aanvoer van grondstoffen is, waar kan men die dan het best 
inzetten? Beschikbare alternatieve technologieën in de verwarmings-
sector vereisen toch wel een afweging van belangen. BRAFCO heeft 
daarom nog geen briefje van mij teruggekregen. Wij zijn de verschil-
lende elementen nog aan het bekijken. 
 
Los van deze overwegingen die nog verder studiewerk behoeven, heb-
ben we in deze commissie ook beslist om de eerste generatie bio-
brandstoffen af te bouwen en biodiesel op basis van palmolie en soja-
olie uit te faseren. In de wet van 31 juli 2023 werd de omzetting van 
RED II geregeld. Natuurlijk is beleidscoherentie belangrijk. Het kan niet 

11.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Il est exact que la 
BRAFCO m'a adressé un courrier, 
comme elle le fait toujours pour les 
dossiers relatifs au pétrole. L'idée 
est toujours la même: pour survivre 
en tant que secteur, on cherche à 
rendre le pétrole un peu plus du-
rable afin de prolonger son autori-
sation. La ministre flamande, 
Mme Demir, s'est également déjà 
exprimée dans des termes très 
clairs à propos de ce lobbying.  
 
Nous répondrons à toute personne 
qui nous envoie une lettre mais la 
proposition de BRAFCO relative au 
carburant R33 nécessite une cer-
taine réflexion et des recherches 
avant que nous puissions y ré-
pondre. Elle ne peut être dissociée 
de la transposition de la directive 
révisée relative aux énergies re-
nouvelables, RED III. Dans ce con-
texte, nous devons tenir compte 
d'un certain nombre de paramètres 
sur une base macroéconomique, 
tels que la disponibilité attendue de 
la biomasse et les considérations 
de durabilité dans toute la chaîne 
de valeur, tant sur le plan environ-
nemental que socio-économique.  
 
L'aviation et le transport maritime 
devraient également devenir plus 
écologiques. Il est facile de chauf-
fer les habitations à l'électricité, 
mais ce n'est pas possible dans 
l'aviation et le transport maritime. 
Ainsi, avec des réserves limitées 
de matières premières, il faudra 
voir où celles-ci peuvent être utili-
sées au mieux. L'exercice de pon-
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de bedoeling zijn dat de afbouw van het gebruik van de eerste genera-
tie biobrandstoffen en de uitfasering van palmolie en sojaolie in onze 
tank, een duidelijk signaal van deze regering, gepaard gaat met een 
infasering van deze producten in de mazouttank. Dat is net hetzelfde 
als de verschuiving waarover u het net had. Men neemt ergens iets 
weg, maar men voegt elders iets toe. Ik pas daarvoor. 
 
Ik heb van de verschillende regionale ministers in dit land en ook van 
de Vlaamse minister begrepen dat ze geen toekomst zien in stookolie 
en net mikken op de uitfasering van de mazoutketels. 
 
In die zin ben ik blij voor BRAFCO, dat zij hun vraag hier in het Parle-
ment verder ter sprake kunnen brengen. Dat zal misschien leiden tot 
verdere overwegingen die wij dan ook weer kunnen meenemen in onze 
verschillende afwegingen ter zake. We gaan daar niet over een nacht 
ijs. Ik wil er echt zeker van zijn dat de remedie niet erger is dan de 
kwaal. 
 

dération entre ces différents as-
pects est encore en cours. 
 
Indépendamment de cette ques-
tion, nous avons déjà décidé d'éli-
miner progressivement les biocar-
burants de première génération et 
le biodiesel à base d'huile de palme 
et d'huile de soja. Il serait illogique 
d'éliminer progressivement ces 
carburants de nos réservoirs de 
carburant et de les réintroduire 
dans nos citernes à mazout. 
 
Par ailleurs, les différents ministres 
régionaux de ce pays, y compris 
les ministres flamands, ne voient 
pas d'avenir dans le mazout et mi-
sent activement sur l'élimination 
progressive des chaudières au ma-
zout.  
 
En résumé, nous ne voulons pas 
agir à la légère. Nous devons nous 
assurer que le remède n'est pas 
pire que le mal. 
 

11.03  Bert Wollants (N-VA): Het is duidelijk dat BRAFCO op uw sys-

teem werkt, zowel verbaal als non-verbaal was die boodschap wel heel 
duidelijk. Zelfs als u het er niet mee eens bent, verdienen ze inderdaad 
een antwoord, in welke richting dat ook gaat. De grote vraag is natuur-
lijk wel waar we naartoe gaan met ons biobrandstoffenverhaal. We 
hebben de discussie en uitwisseling ook gehad naar aanleiding van uw 
aangepaste biobrandstoffenwet. 
 
Zitten we daar helemaal op het juiste spoor? U pleit voor 100 % elek-
trificatie en dit dan allemaal behouden voor lucht- en scheepvaart. Dat 
kan een mogelijke piste zijn. Ik heb echter niet de indruk dat we voor 
lucht- en scheepvaart ondertussen erg fel op die piste zitten. Het is 
duidelijk dat er ook HVO en FAME mogelijk zijn die niet gebaseerd zijn 
op soja en palm. Er zijn vandaag al brandstoffen op de markt volgens 
die procedés die geen soja en palm bevatten. Het is dus niet echt nuttig 
om die vergelijking of die link te maken. 
 
We kijken hoe dit verhaal zal verder lopen, of BRAFCO deze legislatuur 
een antwoord zal krijgen op hun vraag of niet. Desnoods kan ik de 
vraag nog eens stellen, al heb ik altijd het risico dat ook dat op uw 
systeem zal werken.  
 

11.03  Bert Wollants (N-VA): La 

fédération sectorielle mérite en tout 
cas d'obtenir une réponse. 
 
Des biocarburants qui ne contien-
nent ni huile de soja, ni huile de 
palme, existent également sur le 
marché aujourd'hui. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

12 Vraag van Bert Wollants aan Tinne Van der Straeten (Energie) over "De vervanging van de rege-

ringscommissaris bij het SCK" (55041270C) 

12 Question de Bert Wollants à Tinne Van der Straeten (Énergie) sur "Le remplacement du commissaire 

du gouvernement au CEN" (55041270C) 
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12.01  Bert Wollants (N-VA): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de mi-

nister, er waren hier in de commissie voor Energie heel veel vragen 
over uw regeringscommissaris bij het SCK, meer bepaald in het kader 
van de MoU en de SMR’s. U herinnert zich dat u daarop heel fel hebt 
gereageerd. Er zijn op dat moment een aantal vragen gesteld over de 
rol van die regeringscommissaris en hoe het komt dat u pas helemaal 
op het einde hebt gereageerd, lang nadat eerste minister De Croo 
stond te pronken bij de ondertekening. 
 
Nu zien wij een nieuw manoeuvre, de regeringscommissaris wordt  
namelijk vervangen. De vraag is dan ook of die vervanging ergens toe 
leidt. Ik zie immers dat de nieuw aangestelde regeringscommissaris, 
die daarstraks al is vernoemd, namelijk de heer Alberto Fernandez-
Fernandez, iemand is die in heel wat nucleaire projecten actief is en 
dus mogelijk meerdere petjes op heeft. Hij zou onder andere al actief 
zijn in verschillende comités waarin ook het SCK een rol te spelen 
heeft. De vraag is dan ook of dat alles combineerbaar is met de positie 
van een regeringscommissaris bij datzelfde SCK. Een dergelijke func-
tie uitoefenen met een hele reeks belangenconflicten lijkt ons immers 
niet onmiddellijk een goede zaak. 
 
Ik heb daarover een aantal vragen. 
 
Ten eerste, waarom hebt u uw regeringscommissaris bij het SCK ver-
vangen? Ik heb een vermoeden, maar u mag dat bevestigen. 
 
Ten tweede, welke andere functies oefent de nieuwe regeringscom-
missaris uit waarbij ook het SCK is betrokken? In welke mate oefent 
de betrokkene een controlefunctie uit ten opzichte van de raad van be-
stuur van het SCK, die op zijn beurt controle moet hebben over ver-
schillende projecten en comités waarin de heer Fernandez-Fernandez 
ook actief is? 
 
Ten derde, welke stappen wenst u te zetten om dat weg te werken? 
 
Ik kijk uit naar het antwoord. 
 

12.01  Bert Wollants (N-VA): 

Nous constatons que l'actuel com-
missaire du gouvernement au SCK 
CEN est remplacé par M. Alberto 
Fernandez-Fernandez, une per-
sonne active dans de nombreux 
projets nucléaires et qui exerce dès 
lors différentes fonctions.  
 
La question se pose, dès lors, de la 
compatibilité de ces fonctions avec 
le nouveau poste. Pourquoi la mi-
nistre a-t-elle remplacé le  
commissaire du gouvernement au 
SCK? Quelles sont les autres fonc-
tions exercées par le nouveau 
commissaire du gouvernement et 
qui concernent également le SCK? 
Dans quelle mesure l'intéressé 
exerce-t-il une fonction de contrôle 
à l'égard du conseil d'administra-
tion de la SCK, qui doit à son tour 
exercer un contrôle sur différents 
projets et comités dans lesquels 
M. Fernandez-Fernandez est ac-
tif? Qu'entreprendra la ministre 
pour mettre fin à cette situation, le 
cas échéant? 
 

12.02 Minister Tinne Van der Straeten: Mijnheer Wollants, u zult on-

getwijfeld teleurgesteld zijn in mijn antwoord. Het is immers minder 
complotgericht dan u meent. 
 
Ten eerste, de regeringscommissaris bij het IRE is ook vervangen. Dat 
is u wellicht ontgaan. De regeringscommissaris bij het IRE heeft name-
lijk andere professionele uitdagingen aanvaard, waardoor zij niet kon 
aanblijven als regeringscommissaris bij het IRE. Dus moesten wij een 
nieuwe regeringscommissaris bij het IRE aanduiden. 
 
Daarvoor hebben wij de dame gekozen die regeringscommissaris was 
bij het SCK, de dame in kwestie is in België immers een van de experts 
inzake medische radio-isotopen. Zij lag aan de basis van de oprichting 
van het observatorium voor de medische radio-isotopen dertien jaar 
geleden, toen België voorzitter was van de Raad van de Europese 
Unie. Het is ook de persoon die vandaag het hele traject rond medische 
radiofarmaca trekt. 
 
We hebben haar dus benoemd tot regeringscommissaris bij het IRE, 
wat tot gevolg heeft dat we ook bij het SCK een andere regeringscom-
missaris moeten aanwijzen. Daarvoor heb ik ook iemand benoemd met 

12.02  Tinne Van der Straeten, 

ministre: Le commissaire du gou-
vernement à l'Institut des Radioélé-
ments (IRE) a dû être remplacé 
parce que cette personne avait ac-
cepté d'autres défis profession-
nels. Par la suite, l'ancienne com-
missaire du gouvernement au SCK 
a été nommée à ce poste à l'IRE. 
Elle est experte dans le domaine 
des radio-isotopes médicaux en 
Belgique et dirige d'ailleurs les tra-
vaux en cours sur les produits ra-
diopharmaceutiques médicaux. 
 
Il était dès lors nécessaire de trou-
ver un nouveau commissaire du 
gouvernement pour le CEN. La 
personne qui assure désormais 
cette fonction est également dotée 
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een enorme expertise. Het gaat inderdaad om een ambtenaar. Ken-
merkend voor een ambtenaar is dat hij in het algemeen belang werkt.  
 
Uw vraag verdient enige reflectie en kunnen we van twee kanten be-
kijken.  
 
Laten we uitgaan van de vraag wat de rol is van de regeringscommis-
saris. U stelt vragen over het SCK, dus ik heb de bepaling genomen 
die van toepassing is op het SCK. De rol van de regeringscommissaris 
is, op basis van artikel 5 van het KB van 16 oktober 1991, de volgende: 
"Hij of zij waakt over de naleving van de wet, de statuten van het SCK 
en het algemeen belang." Ook bij andere instellingen geldt een  
soortgelijke bepaling voor de regeringscommissaris, of het nu gaat 
over Synatom, NIRAS, het SCK, het IRE of, nog, het sociaal stookolie-
fonds. Dus niet alleen bij instellingen binnen mijn domein, maar ook 
instellingen binnen andere domeinen, geldt voor de regeringscommis-
saris dezelfde generieke bepaling. De heer Fernandez-Fernandez, 
waarnaar u verwijst, is een ambtenaar die zich al jaren inzet in het al-
gemeen belang.  
 
In essentie vraagt u ook of het aangewezen is om veeleer mensen van 
een kabinet dan wel ambtenaren aan te stellen als regeringscommis-
saris. Die vraag verdient ook enige reflectie. 
 
Als we kijken naar de verschillende regeringscommissarissen in deze 
legislatuur, maar ook in andere legislaturen, zijn van beiden voorbeel-
den te geven. Bijvoorbeeld bij het sociaal stookoliefonds oefent iemand 
van de AD Energie al zeer lange tijd de functie van regeringscommis-
saris uit. Ik heb daar recent een nieuwe regeringscommissaris aange-
steld en ik heb hiervoor opnieuw iemand uit de administratie genomen. 
NIRAS, bijvoorbeeld, heeft ook lange tijd een regeringscommissaris 
gehad die uit de administratie kwam. Er zijn uiteraard ook een pak re-
geringscommissarissen die niet uit de administratie komen, maar uit 
de kabinetten. 
 
Wat de nucleaire instellingen betreft, wil ik graag even het rapport van 
het Rekenhof van oktober 2020 erbij nemen, Instellingen van de nucle-
aire sector van de Staat: beheersing van de bestuurlijke risico's. Het 
Rekenhof zei daarin dat de FOD's de ministers en de regeringscom-
missarissen meer zouden kunnen ondersteunen bij hun opdrachten, 
meer bepaald om toegang te kunnen krijgen tot de strategische infor-
matie van de entiteiten en om tussen te komen in de mechanismen 
voor evaluatie en controle op boekhoudkundig, financieel en thema-
tisch vlak voor de verwezenlijking van de doelstellingen. Het lijkt mij dat 
de benoeming van iemand van de FOD als regeringscommissaris 
daaraan tegemoetkomt. 
 
Bovendien ontvangt de regeringscommissaris bij zijn aanstelling van 
mij een opdrachtbrief – ook dat is een aanbeveling van het rapport van 
het Rekenhof – waarin de taken en rapportering worden omschreven. 
Daarnaast verwijst de opdrachtbrief ook naar de deontologische code 
voor de openbare mandatarissen, die sinds 2008 ook van toepassing 
is op de regeringscommissarissen.  
 
Ik wil formeel zijn: op geen enkel vlak is er ook maar sprake van enig 
belangenconflict in hoofde van de regeringscommissaris die is aange-
steld. Een regeringscommissaris handelt altijd in het algemeen belang, 

d'une énorme expertise. Le com-
missaire du gouvernement au CEN 
doit veiller au respect de la loi, des 
statuts du CEN et de l'intérêt com-
mun. La législation relative à 
d'autres institutions comprend des 
dispositions semblables pour le 
commissaire du gouvernement. 
 
En résumé, M. Wollants se de-
mande s'il est préférable de dési-
gner un membre d'un cabinet ou un 
fonctionnaire à cette fonction. Nous 
trouvons des exemples pour cha-
cun des deux cas de figure parmi 
les commissaires du gouverne-
ment qui ont été désignés au cours 
de cette législature et pendant les 
précédentes. Au Fonds Social 
Chauffage, par exemple, une per-
sonne issue de la DG Énergie 
exerçait depuis déjà très long-
temps la fonction de commissaire 
du gouvernement. J'y ai récem-
ment désigné un nouveau commis-
saire du gouvernement et pour ce 
faire, j'ai choisi une personne issue 
de l'administration. L'ONDRAF a 
également eu pendant longtemps 
un commissaire du gouvernement 
provenant de l'administration. Un 
grand nombre de commissaires du 
gouvernement proviennent cepen-
dant aussi de cabinets. 
 
En ce qui concerne les institutions 
nucléaires, le rapport de la Cour 
des comptes de novembre 2020 
sur la maîtrise des risques de gou-
vernance dans les organismes du 
secteur nucléaire indique que les 
SPF pourraient soutenir davantage 
les ministres et les commissaires 
du gouvernement dans leurs mis-
sions d'accéder aux informations 
stratégiques des entités et d'inter-
venir dans les mécanismes d'éva-
luation et de contrôle aux niveaux 
comptable, financier et thématique 
pour la réalisation des objectifs. La 
nomination d'un collaborateur du 
SPF répond à ce constat. 
 
En outre, lors de sa nomination, le 
commissaire du gouvernement re-
çoit une lettre de mission de ma 
part définissant les tâches et le rap-
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en een ambtenaar zeker. Als een regeringscommissaris in de uitoefe-
ning van zijn opdracht vindt dat er een beslissing wordt genomen die 
een schending zou kunnen zijn van de wet inzake de statuten of het 
algemeen belang, dan moet hij de minister daarop immers attenderen. 
Bij uitstek de administratie kent die regels. 
 
Ik sta echter open voor beide. Wij hebben het hier nu over de nucleaire 
instellingen, maar er is ook een apart rapport van het Rekenhof over 
hoe het beheer daarvan kan worden verbeterd. Wij kunnen het dus van 
twee kanten bekijken.  
 
Voor zover uw bedoeling zou zijn om insinuaties te maken bij het func-
tioneren van de vorige of de huidige, kan ik u met klem zeggen dat het 
twee personen zijn die uitstekende experten zijn in hun vak en dat ik 
bij de aanstelling van de regeringscommissaris steeds de juiste  
persoon op de juiste plaats zet. Dat was voor de vorige benoemingen 
zo en dat is voor de huidige benoemingen zo. 
 

portage. Il est également fait réfé-
rence au code de déontologie ap-
plicable. 
 
Il n'y a en aucun cas de conflit 
d'intérêt du chef du commissaire du 
gouvernement. Un commissaire du 
gouvernement, et a fortiori un fonc-
tionnaire, agit toujours dans l'inté-
rêt public. Si un commissaire du 
gouvernement estime qu'une déci-
sion est prise qui pourrait violer la 
loi relative aux statuts ou l'intérêt 
public, il doit en avertir le ministre. 
Les fonctionnaires connaissent 
certainement ces règles. 
 
 
 
Je suis ouverte à ces deux pistes. 
Avant que d'aucuns ne remettent 
en question le fonctionnement de 
l'ancien ou de l'actuel commissaire, 
je peux affirmer avec force que 
tous deux sont d'excellents experts 
dans leur domaine et que je place 
toujours la bonne personne au bon 
endroit lorsque je nomme un com-
missaire du gouvernement. 
 

12.03  Bert Wollants (N-VA): Dank u wel, mevrouw de minister. 

 
In deze sector is nooit iets toevallig. Ik blijf mij toch vragen stellen bij 
de manier waarop dit is gelopen. Tegelijkertijd had u wel de kans om 
duidelijk te maken dat er inderdaad geen belangenconflicten kunnen 
zijn in hoofde van de nieuwe regeringscommissaris, door aan te geven 
welke andere functies in die diverse comités de heer Fernandez-Fer-
nandez uitoefent. Dat hebt u niet gedaan of niet willen doen. Dan maak 
ik mij inderdaad zorgen. Wij moeten het houden op uw inschatting dat 
er absoluut geen belangenconflict is, zonder de details te krijgen over 
waar de man in kwestie overal actief is. Dat baart mij zorgen. Dan zul-
len we wel verder bekijken hoe dit verhaal zich ontrolt.  
 
U kunt echter niet zeggen dat het een ambtenaar is, die in het alge-
meen belang werkt, en dat hij dus per definitie in het algemeen belang 
regeringscommissaris zal zijn. Dat is volgens mij niet altijd zo eenvou-
dig te stellen, zeker niet als men ook bepaalde activiteiten uitoefent die 
in concurrentie komen met wat het SCK op een aantal vlakken zou 
kunnen doen. 
 

12.03  Bert Wollants (N-VA): 

Dans ce secteur, rien n'est jamais 
accidentel. Néanmoins, je continue 
à m'interroger sur la manière dont 
les choses se sont déroulées. La 
ministre aurait pu préciser qu'il ne 
peut y avoir de conflit d'intérêts du 
chef du nouveau commissaire du 
gouvernement en indiquant les 
autres postes occupés par M. Fer-
nandez-Fernandez au sein de ces 
différents comités. Puisqu'elle ne 
l'a pas fait, je m'inquiète effective-
ment. 
 

12.04 Minister Tinne Van der Straeten: Daar ben ik het fundamenteel 

mee oneens. Er wordt een dichotomie opgezocht die er niet is. Alle 
functies die worden uitgeoefend of alle zaken die worden gedaan in de 
hoedanigheid als ambtenaar zijn altijd met het algemeen belang voor 
ogen. 
 
Wat is een belangenconflict? Dat is een tegenstrijdig belang. Als ie-
mand afgevaardigd is van zijn administratie, wat ook de afvaardiging 

12.04  Tinne Van der Straeten, 

ministre: M. Wollants suggère ici 
une certaine ambiguïté qui n'existe 
pas du tout. 
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in welk comité ook is, is het alleen het belang, in dit geval het algemeen 
belang, dat telt. 
 
De voorzitter: Dit is een belangrijk en complex project, waarin belangenconflicten moeten worden verme-
den. Potentieel bestaan die altijd. Het belangrijkste is hoe men daarmee omgaat. Hoe communiceert men 
daarover? Dat is natuurlijk een ander thema. Ik heb in raden van bestuur regeringscommissarissen gezien 
die verschillende accenten leggen. Men moet daar uitgaan van de goede trouw, van de openheid, van de 
transparantie. Ook de persoonlijke ethiek speelt een rol. Ik denk dat we ook vertrouwen moeten hebben in 
de mensen van de administratie dat ze daarmee om kunnen gaan. Ik wil de discussie hier niet voortzetten. 
De opmerking is gemaakt.  
 

12.05  Bert Wollants (N-VA): Ik wil nog iets zeggen over de laatste opmerking van de minister.  

 
Ik denk dat we toch zeer grondig moeten bekijken hoe we in elk geval elke schijn van belangenvermenging 
kunnen vermijden. Ik zie daar toch wel een aantal zaken die elkaar kunnen doorkruisen. 
 

12.06 Minister Tinne Van der Straeten: Dat geldt dan toch voor iedereen en altijd? U moet dan die redene-

ring doortrekken. Geldt dat dan ook voor de regeringscommissaris van de administratie die naar NIRAS of 
het sociaal stookoliefonds gaat? In de raad van bestuur van het sociaal stookoliefonds zitten zelfs mensen 
van mijn administratie, maar wij hebben er wel over gewaakt dat het niet dezelfde personen zijn. 
 
Door de manier waarop u uw vraag hebt ingeleid, gaf ik u nog het voordeel van de twijfel. Daarom zei ik: ik 
denk niet dat u insinuaties maakt tegenover het functioneren van de ene of de andere. Ik vind het absoluut 
een reflectie waard, maar ze moet dan in beide richtingen gebeuren. 
 
Mijnheer de voorzitter, ik denk dat dit inderdaad nog meer aan de orde is als men mensen afvaardigt als 
regeringscommissaris die niet uit de administratie komen. 
 
De voorzitter: Het probleem is zelfs groter voor bestuurders dan voor regeringscommissarissen. Bestuur-
ders moeten beslissingen nemen, regeringscommissarissen kunnen aan de noodrem trekken, bij wijze van 
spreken. Hoe gaat men om met belangenconflicten? Dat is nog iets anders dan belangenvermenging. Dat 
is een zaak die transparantie vereist, dat is het belangrijkste, en een beroep doet op persoonlijke ethiek. 
Punt. Daarover moeten wij waken. Het Parlement heeft daarin zeker ook een rol te spelen. 
 

12.07  Bert Wollants (N-VA): Ik zal mogelijk een bepaald deel van de vraag nog schriftelijk opnieuw indie-

nen. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 15.54 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 15 h 54. 
 
  
  

 


